

သုဓမ္မစါရ်ဖြတ်ထုံး



ပိဋကတ်တော်မြန်မာရေးဌာန
ကျောက်သွေးတန်း၊
မန္တလေးမြို့၊

သုဓမ္မစာရီမင်းသွီးဓမ္မသတ်ဖြတ်ထုံး။

နမော တဿ ဘဂဝတော အရဟတော
သမ္မာသမ္ဗုဒ္ဓဿ။

မင်းရှူးမတ် စစ်သူကြီးတို့ကောင်း။ ဤတို့ကို စကားလေဝါ
ကား။ မိမိပင်ကြီးပစ်သကဲ့သို့ရင်း။ သန်းချက်သွေးဖြင့် ငှက်ပျော
ရွက်ကို ဖြတ်သကဲ့သို့ရင်း။ ပြင်းပြစွာ သာဓကဗျန်တိုင်းသည်
သစ်ကိုင်းပင်ဆိုင်ကိုတိုက်ခတ်ဘိသကဲ့သို့ရင်း။ သို့ရာ၌ ပဗ္ဗုပ္ပန်
ချမ်းသာ၊ သံသရာချမ်းသာကိုလှလှလှလှလှလှလှလှလှလှလှလှလှလှလှ
သည် အပြစ်ရှိသူတို့ပျက်စီးခြင်းကိုရည်၍၊ မပြတ်တရားကို အ
ကုန်စိစစ်ကြပြီးလျှင်၊ အပြစ်ကြီးငယ်ကိုတရားသဖြင့် ကောင်း
စွာဆုံးဖြတ်ကြရာ၏။ ။

၁။ ခွေးထီးခွေးမတို့အချင်းပျားကြရာ၊ သားညှု သုံးကောင်
ကိုခွဲပေကြသည်အကြောင်း။

ရှေးသောအခါ၊ တောခွေးထီးမတို့သည် တောပရိဝုဏ်၌
နေကြ၍၊ ကာလရှည်လတ်သော်၊ သားတကောင်၊ ခွေးနှစ်ကောင်
မွေးမြင်ပွားစီးကြ၏။ နောက် ရင်းတို့မသင့်ပေဘဲ၊ သားတစ်ကောင်
ကြရာ၊ ခွေးမငယ်တို့ကို တကောင်စီ သူကြ၏။ ကျန်ခွေးထီး
တကောင်ကိုအမိခွေးမက၊ ငါဆင်းရဲကြီးစွာလွှတ်ပိုက်ရသည်
ဖြစ်၍၊ ငါသာရသင့်ကြောင်း၊ အဘခွေးထီးကလည်း၊ ငါမယား
သခင်၊ လင်သာဦးရိပ်ကာမပိုင်ဖြစ်သောကြောင့် ငါသာရထိုက်
ကြောင်းနှင့်၊ အဝေမညီ၊ ကိုယ်စီငြင်းခုံ ဖြစ်ပွားကြ၍၊ တရားအ
ကောက်အယူခံရန် ဒေဝဒတ်အလောင်းကျားမင်းထံသွားရေခံ

ကြလေသော်၊ ကျားက ထိုသားတို့ကို အမိတကောင်၊ အဘတကောင်ဝေပေးပြီးမှ၊ ကျန်ခွေးထီးတကောင်ကို အလယ်တွင်ပိုင်း၍ တကောင်လျှင် တပိုင်းစီ ဝေပေးကာလ၊ ထိုသားအကောင်ကို ဘမိနှစ်ဦးတို့ မြင်ကြလျှင် ပြင်းစွာငိုကြွေးကြလျက်။ အရှင်ကျားမင်း၊ ဤသို့ကြမ်းကြုတ်စွာမဝေအပ်သင့်ပါတကားဟု ဆို၍ သား၏အကောင်ကို ကျားရှေ့သို့ ပစ်သွားကြလေ၏။ ထိုသတ္တဝါနှစ်ဦးကို ဒေဝဒတ်အလောင်းကျားမင်းစီရင်ဘိသကဲ့သို့။ မင်းမှူးမတ်စစ်သူကြီးတို့ မပြုကုန်ရာ။ ပြုမှားမိချေသော် အပါယ်လေးသံန္ဓိ မုချလားရလတ္တံ့ သတည်း။ ။

• ၂။ မြေခွေးနှင့်ဖျံ၏အကြောင်း။

ရှေးသောအခါ၊ မြေခွေးနှင့်ဖျံသည် အဆွေခင်ပွန်းဖွဲ့၍ မြစ်ကမ်းနား၌ အစာရှာကြလေသော်၊ ဖျံသည် ငါးကြွင်းတကောင်ကို ရလေ၍ ဝမ်းပျဉ်းသားနှင့် ခေါင်းကို သူစားသင့် ငါစားသင့် ဟု မြေခွေးနှင့် ဖျံတို့အငြင်းအခုံဖြစ်ကြ၍။ ငါတို့ထုရားလောင်း ယုန်မင်းနေရာသို့ သွားရောက်ကြလေသော်၊ ယုန်မင်းက ဤသို့ဆို၏။ သင်တို့နှစ်ကောင်သည် အဘယ်ကြောင့် အငြင်းအခုံဖြစ်ကြသနည်း။ အဆွေခင်ပွန်း မပျက်ကြကောင်း။ နောင် ဖျံသည် ငါးကြွင်းရသော် ၎င်း၊ မြေခွေးသည် သမင်ဒရယ်ရသော် ၎င်း။ ငါယခု ဝေပေးသကဲ့သို့၊ ဝေမျှစားကြကုန်ဟု အဖြီးကခေါင်းတိုင်အောင် အလယ်တည့်တည့်ခွဲဝေ၍ ပေးလေသည်။ မြေခွေးနှင့်ဖျံလည်း နှစ်သက်ကြေချမ်းဝမ်းမြောက်စွာ ရှိကြလေကုန်၏။ ဤသို့ထုရားလောင်း ယုန်မင်းဆုံးဖြတ်ဘိသကဲ့သို့။ မင်းမှူးမတ်တရားသူကြီးတို့လည်း ဆုံးဖြတ်ပေကုန်ရာ၏။ အိပ်သောသူကို မနှိုးရာ၊ နိုးသောသူကို မထစေရာ၊ ထိုင်သောသူကို ထဟူ၍ မဆိုသာ၊ သူ့ဥစ္စာကိုလည်း မျက်မုန်းမကျိုးရာ၊ အိပ်သောသူကို မနှိုးရာဟူသော အဓိပ္ပါယ်ကား၊ လောဘမတပ်မက်ခြင်းမည်၏။ နိုးသောသူကို မထ

စေရာဟူသောအဓိပ္ပါယ်ကား။ မိမိထိုအပ်သောဥစ္စာကို၊ ထိုချင်
မက်မောလျက်နှင့် မယူမူ၍၊ နေခြင်းမည်၏။ ထိုသို့မိုက်သောသူ
တို့သည်နတ်ပြည်သို့မရောက်ရာ။ ။

၃။ မဟာမန္တမင်းနှင့်သစ္စာယာခင်းစောင့်
အကြောင်း။

ရှေးသောအခါ၊ ဝေဿဘူတုရားလက်ထက်တော်၌ မဟာ
မန္တအမည်ရှိသောမင်းသည်။ ပါရာဇိဏကအမည်ရှိသောပြည်
၌မင်းပြု၏။ တနေ့သ၌ စစ်သည် ဗိုလ်ပါများစွာနှင့် စစ်၍လေ
သော်၊ တောင်သူပိုင်သစ္စာယာခင်းအနီးတပ်ချ၍၊ နေလေ၏။ ထို
မင်းလည်း ဤသို့ဆို၏။ အချင်းတို့၊ သစ္စာယာခင်းကို မထိမခိုက်
ကြနှင့်ဟုမောင်းကြေးနင်းခတ်စေ၏။ ညဉ့်အခါမဲ့၌ထိုမင်းကိုယ်
တိုင်သွား၍၊ ကြည့်လေသော်၊ သစ္စာယာခင်းစောင့်သည်၊ ဟေ့
ယောက်ျား။ သစ္စာယာခင်းကို မထိပါနှင့်ဟုဆိုပြီးလျှင် အဘယ်
ကြောင့် သာသနည်းဟုမေး၏။ ဟေ့ယောက်ျား၊ ငါမင်းတည်းဟု
ပြန်ဆို၍၊ ယခုရှင်လည်း နှင်မင်းဖြစ်စေပြီးတကားမင်းအမှန်ဖြစ်
သော်အခြွေအရံမင်းတပါးတည်းရောက်လာရမည်လောဟုဆို
ပြီးလျှင်၊ လှံတံနှင့်ခါးဆင်ကိုရိုက်နှက်၍၊ ထိုမင်းသေလေသော်။
၎င်းအလေဝင် နှင့် သစ္စာယာခင်းတို့ဖြင့် ဖုံးလွှမ်းထားလေ၏။ ထိုအ
ခါ၊ အမတ်ကြီးသည်မင်းမရှိသည်ကိုအမှန်သိ၍၊ သစ္စာယာခင်း
သို့ သွားရောက် ရှာလေသော်။ သစ္စာယာခင်းစောင့်လည်း။ ဟေ့
ယောက်ျား၊ ယာကိုမဝင်နှင့်။ ယခင်လည်း၊ လူတယောက်ဝင်
လာ၍၊ ရိုက်နှက်သဖြင့်သေလေပြီ၊ နှင်လည်းသေချင်သလောဟု
ဆို၏။ အမတ်ကြီးလည်း၊ ငြောငါတို့သခင်ဖြစ်ရာသည်ဟုဆိုပြီး
လျှင်၊ သစ္စာယာခင်းကိုကုသင့်ထပ်၍၊ ကြည့်လေသော်၊ မင်းကြီး အ
လောင်းကို မြင်ကာလ၊ စစ်သည်ဗိုလ်ပါတို့အပြင်၊ တပါးသော
မင်းတို့လည်းမင်းမရှိကြောင်းကိုအမှန်သိကြလျှင်၊ ငါတို့ပြည်ကို

လုယက်ပျက်ဆီးကြလတ္တံ့ဟုကြံ၍၊ သခွါးယာခင်းစောင့်သော
 တောင်သူယောက်ျားအားငါတို့အရှင်မင်းကိုနှင်သတ်ပြီးသော်၊
 ငါတို့အရှင်ဝတ်သော အဝတ်တန်ဆာတို့ကိုဆင်ယင်၍ မင်းပြု
 လော့ဟုဆို၏။ သခွါးယာစောင့်လည်း၊ အမတ်ကြီး၏စကားကို
 ကြားသော်၊ ဟေ့အမတ်ကြီး၊ ငါကားဆင်းရဲသားတကာ၊ ငါ
 ယာထွင် ခွေးနှို့ဖို့ဘိသကဲ့သို့ သီးသော သခွါးခင်းကိုပင်၍၊ အ
 ဘယ်ကြောင့်ငါမင်းပြုအံ့နည်းဟုပြန်ဆို၏။ ထိုအခါအမတ်ကြီး
 လည်း၊ ငါတို့မင်းကို နှင်အသေသတ်ပြီးလျက် မင်းပြုလော့ဆိုရ
 မည်လော့ဟု လည်ကုပ်ကိုညွတ်၍ သုံးချက်ထု၍၊ အရှင်အမတ်
 ကြီး၊ ငါ့ကိုမညှဉ်းဆဲလင့်တော့၊ အမတ်ကြီးစကားကိုငါထိုက်နာ
 အံ့သင့်အာဏာကိုငါမဆန်နိုင်။ မင်းပြုပါတော့မည်ဟုဆိုလျှင်။
 မင်းကြီးဝတ်သော အဝတ်တန်ဆာတို့ကို ဝတ်စေ၍၊ ငှေးမင်း
 ဟောင်းကဲ့သို့ မင်းပြုလျှင်၊ သူတပါးတို့ မတုပဝံ့ကြဟု အမတ်
 ကြီးအမှတ်ရှိပြီးမှ ပြည်သို့ပြန်ကြလေ၏။ အမတ်ကြီးလည်း အ
 စဉ်အတိုင်းငြိမ်သက်စေ၍၊ ပြည်သို့ရောက်လေပြီးသော်၊ ထီးပြု
 ကိုဖွင့်၍၊ ရွှေအတိပြီးသောတုရင်ကမောင်းအောက်၌နေစေ၍၊
 အမတ်ကြီးသား တဆဲခြောက်နှစ် မြောက်သောလုယက်မင်း
 ကြီးအထံ၌ လုပ်ကျွေးစားရန်ပေးအပ်ဆက်သွင်းအံ့။ ငါတုရား
 လည်း အမတ်ကြီးကိုမေးရာ၊ အမတ်ကြီးလည်း အကြောင်းမျိုး
 ကိုရွှေ့ဟန်တင်ပြောဆိုလျှင်၊ အမတ်ကြီးစကားကိုမိထု ဦးရား
 ထောင်လေ၏။ ထိုအခါ၊ လုပ်ကျွေးသောအမတ်ကြီးသားသည်၊
 ဤမင်းကား ငါ၏အဘသူကောင်းပြုသောကြောင့်သာ မင်းဖြစ်
 သည်ဟူ၍၊ မရှိမသေ မထေလေးစားပြုချေသောကြောင့်၊ မင်း
 နှလုံးမသာဘဲငါသည် ငှေးသောအခါ 'သူဆင်းရဲဖြစ်၏' ယခုနှင့်
 အဘသူကောင်းပြု၍ ငါမင်းဖြစ်ပြီ၊ ငါ့အားမရှိမသေပြုရာသလော
 ဟုထောင်းထု ဝတ်ခတ်လေ၏။ အမတ်ကြီးသားလည်း ထိုမင်း
 ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ကြောင်းကို အဘအမတ်ကြီးအား တိုင်ကြား
 ရာ၊ အဘလည်း အပျက်ထွက်လျက်၊ ဤသူဆင်းရဲကို ငါမင်းပြု

စေသည်တကားဟုမထေမဲ့မြင်မလေးစားမရှိမသေသောစကား
ကိုဆိုမည်ဟူ၍ နန်းတော်သို့တက်လေသော်၊ ထီးဖြူကိုစောင့်
သော ထီးချက်စောင့် နတ်သွီးသည် အမတ်ကြီး၊ ဤမင်းကား၊
ဘုန်းကြီးသောမင်းတည်း။ မနာထိုသောစကားကို မဆိုလင့်ဟု
ဆီး၍ဆိုလျှင်၊ တံခါးရွက်၌ထားသော အရှုပ်နှစ်ကောင်တို့သည်
အမတ်ကြီး လည်ကုပ်ကဲ့ညွတ်၍ ထုကြလေ၏။ အမတ်ကြီး
လည်း အလွန်တရာရှက်ကြောက်သဖြင့် သမာဓိကိုတည်စေ၍၊
ဤမင်းကား အလွန်ဘုန်းကြီးစွာတကား၊ မနာထိုအပ်သောစကား
ကို ဆိုမည်ဟူ၍ စိတ်ကြီးကာမျှပင်လျှင်၊ ဤသို့ ဖြစ်ချေတုံ၏ဟု
လက်အုပ်၍ မင်းကြီးကိုရိုသေစွာရှိခိုး၏။ ထို့ကြောင့်ဘုန်း
လက်ရုံးနှင့် ပြည့်စုံသောသူတို့ကို မျက်ကွယ်မျက်မှောက်၌ပင်
ဖြစ်တင်စကားကိုမထေမဲ့မြင်မဆိုအပ်ကြ။ ပညာရှိတို့၏စကား
ကို မှတ်သားနာခံလေ့ ရှိသောသူတို့သည်၊ အပြစ်မှ လွတ်၍
အကျိုးခံကြရာသတည်း။ သူတပါးတို့၏အကျိုးကို မနာထိုငြိ။ စု
စောင်းမြောင်းတတ်သောသူတို့သည်၊ အပြစ်ကြီးစွာရောက်ရာ
သတည်း။ ပြည်ကိုအစိုးရသောအရှင်မင်းမြတ်တို့သည်၊ တပါး
တည်းမသွားရာ၊ သွားမိချေသောကြောင့် ထိုမင်း သေဘူးလေ
၏။ တိုင်းပြည်ကိုအစိုးရသောမင်းပင်ဖြစ်သော်လည်း မင်းတို့၏
အဆောင်အရွက် အစီးအနင်းခင်းလျှင်း လျှောက်ပတ်စွာ မပါ
လျှင် မသွားရာ၊ အယုတ်သဖြင့် မှုဆိုး တံငါမှသော်လည်း တ
ပေတက်ထည်းမသွားရာ၊ မင်းပင်ဖြစ်သော်လည်း၊ အမတ်သေဋ္ဌေး၊
ကုန်သည်၊ သူဆင်းရဲတို့ပင် ဖြစ်သော်လည်း။ အပြစ်ရှိသော သူ
ကိုသော်လည်း မကဲ့ရဲ့အပ်။ အဘယ့်ကြောင့်နည်းဟူမူ၊ တန်း
ခိုးကြီးသော နေမင်းလမင်းတို့သည် ဝါးလုံးခေါင်း၏အတွင်း၌
အလင်းအရောင်ကို မထွန်းမပနှိုင်းဘိသကဲ့သို့၎င်း။ လမင်းသည်
တန်းခိုးကြီးလျက် နေနှင့်အတူသွားချေသော် ပျောက်ရချေ၏။
နက္ခတ်တာရာတို့သည်မြတ်ကြပါလျက်၊ မြင်းရိုက်တောင်ကိုလှည့်
သွားရချေ၏။ နဂါးတို့လည်း မြတ်ပါလျက်၊ သားစိမ်းကိုစားကြ

လေ၏။ ဂင်္ဂါမြစ်လည်း မြတ်ပါလျက်။ ငွေ သင်္ဘောတို့ ဖျက်
ဆီးချေ၏။ မယားတို့သည်မွန်ရည်ကြပါလျက်။ အိမ်နေကျွန်တို့
မကောင်းချေသောကြောင့် အသရေပျက်ချေ၏။ ထို့ကြောင့်
အထူးထူးသောသတ္တဝါတို့သည် အဘယ်လျှင်အပြစ်မများဘဲ
ရှိကြလေအံ့နည်း။ ။

၄။ ကုမာရကဿပရဟန်းနှင့်ပုညသေဋ္ဌေး၏
အကြောင်း။

ရှေးသောအခါ၊ ဝေဿဘုဘုရားလက်ထက်တော်၌၊ ကုမာ
ရကဿပ ရဟန်းသည်၊ တခုသောတောအုပ်၌ သီတင်းသုံးနေ
၏။ ထိုအရှင်သည်ကား၊ မဟာထေရ်ကျော်တည်း။ တနေ့သန္တ
သေဋ္ဌေးသည်အိမ်သို့ပင့်၍ ဆွမ်းကျွေးလေလျှင်၊ သေဋ္ဌေးမယား
သည် သိဒ္ဓိနှင့်အတူတကွ တရားနာ၏။ ရဟန်းကုမာရကဿပ
လည်း၊ ထိုသိဒ္ဓိကိုအာရုံပြု၍ တပ်မက်ခြင်း နိကန္တ ဖြစ်လေ၏။
တရားဟောပြီး၍ ကျောင်းသို့လာလေလျှင်မကျိန်းမစက်တတ်၍
ရောဂါအနာဖြစ်ခဲ့၏။ တနေ့သန္တ သေဋ္ဌေးလည်းပင့်မည်ဟုသွား
လေသော်၊ အရှင်ရဟန်း၊ အဘယ်ကြောင့်နာပါသနည်းဟုမေး
လျှောက်ကာလ၊ ရဟန်းလည်း၊ ဩော်ဒါယကာ၊ ပုထုဇဉ်တို့
၏ သဘောမည်သည်ကား၊ သန်းဦးခေါင်းမျှ လေးကံရှိသော
စက္ခုဝိညာဏ်မြင်လျှင်သတ္တဝါတို့၏ ပူပန်ခြင်းကိုဖြစ်စေတတ်
၏။ စက္ခုဝိညာဏ်မြင်လျှင် တစ် တခုသော အကြောင်းသည်
စဉ်းလဲ၍ မနော ဝိညာဏ်ကို တိုက်တွန်း နှိုးဆော်ထိသကဲ့သို့
ရှိလေ၏။ ထိုသို့ရှိလျှင် နိကန္တဖြစ်လေ၏။ ထိုသို့ဖြင့်လျှင် ဝီတိဖြစ်
၍ အာရုံနှင့်စပ်လေ၏။ ထိုသို့စပ်လျှင်သမာဓိ မတည်။ သမာဓိ
မတည်လျှင်ဝါတ်ပျက်၍ ရောဂါအနာဖြစ်ခြင်းသို့ရောက်လေ၏။
ဟုဆို၏။ ထိုသို့ဆိုသောစကားကိုသေဋ္ဌေးကြားလျှင် အဘယ်
မည်သော ဝတ္ထု၌ အရှင်ရဟန်း စိတ်တင်ဘွယ်ရှိသနည်းဟု

သုဓမ္မစာရီမင်းသိင်္ခမေတ္တသတ်ဖြတ်ရေး။

ဆင်ခြင်သော်။ အရှင်ရဟန်းကို ပင့်၍ ငါ့အိမ်၌သိင်္ခမေတ္တသတ်ဖြတ်ရေးနာရီ
ငါ့သိင်္ခမေတ္တသတ်ဖြတ်ရေး။ သိင်္ခမေတ္တသတ်ဖြတ်ရေးဖြစ်ရာ၏။ အကယ်၍ အရှင်
ရဟန်းကုသိုလ်သိင်္ခမေတ္တသတ်ဖြတ်ရေးအတွက် ကံ့ခဲအံ့သာသည်။ ဟုနှုတ်
ပန်သဖြင့် ငါ့အားရောဂါအနာဖြစ်ခဲ့ရာ၏။ ဟုဆင်ခြင်ရာ။ သေဓမ္မ
စည်းပစ်ကို စောင့်သောနတ်သည် သေဓမ္မသိင်္ခမေတ္တဟု ဘန်
ဆင်းလေ၏။ အရှင်ရဟန်းဥယျာဉ်စောင့်စဉ်လည်း ဆင်ယောင်
ဘန်ဆင်းလေ၏။ ထိုသေဓမ္မနှင့် အရှင်ရဟန်းတို့နေ့ကြစဉ်ဆင်
က သေဓမ္မသိင်္ခမေတ္တဟုဆိုက်လေ၏။ သေဓမ္မသိင်္ခမေတ္တ
ကျောင်းထိုက်ပြောလေ၏။ ဆင်လည်း ကျောင်းထက်ထိုက်
၍ ဆိုက်လေ၏။ သေဓမ္မသိင်္ခမေတ္တ။ အရှင်ရဟန်း၏ အပါးသို့
ရောက်လေ၏။ ထိုဆင်သည် ရဟန်းအပါးသို့ ရောက်လျှင် သေဓမ္မ
သိင်္ခမေတ္တ။ အရှင်ရဟန်းနှိမ့်သော ကရားထံသို့ ဝင်ပြေးလေ၏။ ဆင်
သည်။ ကရားထံသို့ ဝင်လိုက်လေ၏။ သေဓမ္မသိင်္ခမေတ္တ။ ကရား
နှုတ်ပီးကလွက်၍ အရှင်ရဟန်းအပါး၌ နေလေ၏။ ဆင်လည်း
ကရားနှုတ်ပီးကလွက်၍ ဆိုက်မည်ပြုသော်။ ကိုယ်ကားထွက်
နိုင်၏။ အမြီးကားမထွက်နိုင်၍ ကရားနှုတ်ပီးဝတွင် ငြိလေသ
တည်း။ ထိုအကြောင်းကို ကုမာရကဿပ မထေရ် မြင်လေ
သော်။ ဤသို့အကြောင်းကားအံ့တွယ်သရဲရှိစွာကား။ ဤအမှု
အရာသည် အဘယ့်ကြောင့်ဖြစ်သနည်း။ ကြောင့်ဖြစ်ခဲ့စွာကား
ဟု ဥပမာကို ပြဆို၍ ဆင်ခြင်သော်။ ငှေး၌ဖြစ်သော ဥပမာကို
လည်း ငါ့မြင်ပြီး ကောင်းမြတ်သော အဆင်းကို ဆောင်သော
သင်္ခမေတ္တသတ်ဖြတ်ရေးသော ကြောင့် ယခုမျက်မှောက်၌ ဖြစ်သည်
မဟုတ်ဘဲ လောကုတ္တရ၌ သမာဓိတရားကို တည်စေပြီးလျှင်။
ယခု ငါသည် ဘုရားဥပမာကို ဆိုပေအံ့။ ဤကမ္ဘာမြေအပြင်
ထက်၌ ဆင်ထက်ကြီးသော သတ္တဝါမည်သည်မရှိ။ ဆင်ဆိုက်
သော ဘေးကို ကြောက်၍ သတို့သိင်္ခမေတ္တ ကျောင်းထက်သို့
တက်ပြေးလေ၏။ ဆင်လည်း ကျောင်းထက်သို့ ဆိုက်လေ၏။
သတို့သိင်္ခမေတ္တမလွတ်နိုင်သဖြင့် ကရားထံသို့ ဝင်၍ ပြေးသော်။

လည်း ဆင်သည်ဝင်၍ ထိုက်ပြန်လေ၏။ သတို့စွီးလည်း ကရား
ဒတ်သီးကထွက်၍ ပြေး၏။ ဆင်လည်း ကရားနှုတ်သီးကထွက်၍
ထိုက်သော် ကိုယ်ကား ထွက်နိုင်၏။ အခြီးကား မထွက်နိုင်၍
ငြိလေသတည်း။ ထိုဥပမာကဲ့သို့ ယခုလူတို့၏ ဝိညာဏ်သဘော
သည် သန်းဦးခေါင်းပမာရှိလျက် ခပ်သိမ်းသော သတ္တဝါတို့၏
ပျက်ခြင်းအကြောင်းကို ပြုတတ်သော သဘောတရားရှိ၏။ ထို
ကြောင့် ဆင်ကား နှင်ကုမာရကဿပ ရဟန်းနှင့်တူ၏။ စက္ခု
ဝိညာဏ်ကား ကရားနှုတ်သီးတွင် ငြိသော ဆင်ခြီးနှင့် တူ၏။
သေဋ္ဌေး၏ အရုပ်ကို ဘန်ဆင်းသော နတ်သည် အရှင်ကုမာရ
ကဿပအား နှလုံးသွင်းစေချင်၍ သံဝေဂတရားကို ဆင်ခြင်
တော်မူပါဟုဆိုလျှင် အရှင်ကုမာရကဿပ ရဟန်းလည်း ထို
စကားကိုကြား၍ ဆင်ခြင်သောစောဋ္ဌိရဟန္တာအဖြစ်သို့ ရောက်
လေ၏။ ဤသို့ပုံပြု၍ ပုညသေဋ္ဌေးနှင့် ကုမာရကဿပ ထေရ်
လည်း အမှုသည်နှစ်ပါးနှင့်တူ၏။ ပုညသေဋ္ဌေးစွီးကား သူတို့
ကြိုက်နှစ်သက်သော ဝတ္ထုနှင့်တူ၏။ ပုညသေဋ္ဌေး၏ စည်းစိမ်
စောင့်နတ်နှင့်ရုက္ခဦင်းနတ်ကဲ့သို့ ပညာရှိတရားသူကြီးတို့သည်
အမှုသည်နှစ်ဦးနှစ်သက်ကြေဇးကြပ်မိသောငှာ ဆုံးဖြတ်ကြချေ
၏။ ထိုသို့သော တရားသူကြီးတို့သည် နတ်ရွာနိဗ္ဗာန် ခရီးကို
သုတ်သင်ကြသည်ဟုဆိုရ၏။ ။

၅။ ဗြာဟ္မဏပုဏ္ဏားလေးယောက်တို့အကြောင်း။

သုမနုဇျရား လက်ထက်တော်၌ သုကံသာ နဂိုရ်ပြည်တွင်
မဟာဗြာဟ္မဏလည်း တယောက်၊ မဇ္ဈိမဗြာဟ္မဏလည်း တ
ယောက်၊ ခုဒ္ဒကဗြာဟ္မဏလည်း တယောက်၊ စူဠဗြာဟ္မဏလည်း
တယောက်၊ ဤလေးယောက်သောပုဏ္ဏားတို့သည် တယောက်
ကို ရွှေဒင်္ဂါးပြားရေတရာစီရ၍ သွားကြလေသော်၊ ရေမျိုးအံ့
သောငှာ ငါတို့လေးယောက်ဥစ္စာကို တပေါင်းတရတည်းထား

ကြအံ့ဟု ဆိုကြ၏။ ထိုသို့ ဆိုကြပြီးသော်၊ သုံးယောက်သော ပုဏ္ဏားတို့ကား ဆိုတိုင်း ထားကြ၏။ အငယ်ဆုံး ပုဏ္ဏားသည် အကောက်ကြံ၍ မိမိဥစ္စာကို တပါးမှာ ဝှက်ထား၍ သို့မှ ဝှက်ယောက်သားတို့ဥစ္စာကို ငါနှင့်အမျှ ဝေရလတ္တံ့ဟု အတူထားသောအခြင်းအရာကဲ့သို့ပြုပြီးလျှင် ရေအတုချိုးကြလေ၏။ လေးယောက်လုံး ရေမှတက်ကြလေရာ၊ ပုဏ္ဏားသုံးယောက်၏ ဥစ္စာကားရှိ၏။ ပုဏ္ဏားအငယ်ဆုံးဥစ္စာကား မရှိသော်၊ ရှင်ပုဏ္ဏားတို့ ငါ၏ ဥစ္စာ ပျောက်ခဲ့သည်။ ရှင်ပုဏ္ဏားတို့ ဥစ္စာကား အဘယ့်ကြောင့်ရှိတတ်လေသနည်း။ ငါ့ကိုပေးရမည်ဟုဆို၏။ သုံးယောက်သော ပုဏ္ဏားတို့က။ ဤနေရာသို့ လှူလှူလည်း မလာ။ ငါတို့လေးယောက်ဥစ္စာထားရာတွင် မောင်မင်းဥစ္စာ ပျောက်ခဲ့သည်ကိုအဘယ့်ကြောင့် ငါတို့ပေးကြအံ့နည်းဟု အငြင်းအခုံဖြစ်ကြ၍၊ ရွာလက် တရားသူကြီးထံ အဆုံးအဖြတ်ခံအံ့ဟု သွားကြလေသော်။ ထိုတရားသူကြီးက သင်တို့လေးယောက်ဥစ္စာထားရာအနက်တွင်၊ ဟယောက်ဥစ္စာမပျောက်ကောင်း။ မင်းတို့ဥစ္စာကို လေးယောက် အညီအမျှ ဝေကြရမည်ဟု ဆုံးဖြတ်လေ၏။ သုံးယောက်သော ပုဏ္ဏားတို့ကလည်း၊ အဘယ့်ကြောင့် ဝေရမည်နည်းဟု များစွာအငြင်း အခုံဖြစ်ကြ၍၊ မြို့ကွပ်ထံသို့တပန် သွားရောက်ကြလေ၏။ မြို့ကွပ်လည်း အမတ်ကြီးသို့ရောက်ကြပြန်စေလေ၏။ အမတ်ကြီးကလည်း ပြည့်ရှင်မင်းကြီးသို့ရောက်ပြန်စေလေ၏။ ပြည့်ရှင်မင်းကြီးကလည်း ရွာလက်တရားသူကြီးကဲ့သို့သင့်ပေ၏။ ပုဏ္ဏား သုံးယောက်တို့က မနှစ်သက်ကြောင်းကိုဆိုကြပြန်လျှင်၊ မင်းကြီးလည်း အမတ်ကြီးသို့ဝန်ခံစေလို၍၊ အမတ်ကြီးကိုခေါ်ပြီး၍၊ အမတ်ကြီး၊ ခုနစ်ရက် အတွင်း ဤတရားကို ပြီးဖြတ်အောင် စီရင်လော့၊ မပြီးဖြတ်လျှင် သင်၏ဥစ္စာ စည်းစိမ်ကို ဖျက်ဆီး ယုတ်ဆိမ်းမည်ဟု ဆို၏။ အမတ်ကြီးလည်း အလွန်ကြောက်ရွံ့သဖြင့် ပုဏ္ဏား လေးယောက်ကို ခေါ်၍ ဖွေရှာ စစ်ကြော မေးမြန်း သော်လည်း မထင်နိုင်ဖြစ်

သောကြောင့်၊ အလွန်တရာစိုးရိမ်ပူပန်လေ၏။ ထိုအခါ၊ စန္ဒကု
 မာရီအမည်ရှိသောသတို့သွီးသည်။ အဘညှိုးငယ်သောအဖြစ်
 ကုံမြင်လေသော်။ ခမည်းတော်မင်းမြတ်၊ အဘယ့်ကြောင့်စိုးရိမ်
 သနည်းဟုမေး၏။ စန္ဒကုမာရီချစ်သွီး၊ ဤပုဏ္ဏားလေးယောက်တို့
 အမှု၊ ခုနစ်ရက်အတွင်း မပြီးချေသော်၊ ငါ၏စည်းစိမ်ပျက်ချေ
 အံ့ဟုအလွန်စိုးရိမ်သည်ဟု၍ ပြောလေ၏။ စန္ဒကုမာရီသတို့သွီး
 လည်း။ ခမည်းတော် မင်းမြတ်၊ မကြောင့်ကြံ လင်း၊ ခိုးသူကို
 အကျွန်ုပ် ရှိပေါ်ပေါက်အောင်ပြုပါမည်။ ကြီးစွာသောမဏ္ဍပ်
 ကိုသာ ဆောက်စေလော့ဟုဆို၏။ အမတ်ကြီးလည်း သွီးဆို
 တိုင်းပြုစေပြီးမှ၊ ထိုမဏ္ဍပ်လေးထောင့်၌ပုဏ္ဏားလေးယောက်ကို
 နေကြစေ၍။ စန္ဒကုမာရီကား အလယ်တွင်နေ၏။ ညဉ့်ဦးယံလွန်
 ပြီးသော်၊ သတို့သွီးလည်း ဆရာပုဏ္ဏားတို့၊ တဆဲရှစ်ရပ်သော
 အတတ်တို့၌ဖြစ်သောအကြားအမြင်၊ ပညာတရားတပါး၊ အထူး
 ထူးသော လောကနိတိ၊ လောက ဝိဒ္ဓုဝိဇ္ဇာ၊ လောက ဘာသာ၊
 လောကယကြား၊ လင်္ကာသုတ္တိက၊ ဤမျှဆန်းအနက်၊ ဗိဇ္ဇောဆေး
 ကျမ်း၊ ပဉ္စဘုတ်၊ ရောဂနိဒါန်း၊ ဤသို့အထူးထူးသောအတတ်တို့
 ထွင် သင့်သောအရာတို့ကို ရှင်ပုဏ္ဏားတို့ ဆိုကြပါလော့၊ ငါနား
 ထောင်အံ့ဟုဆိုလျှင်၊ အရှင်စန္ဒကုမာရီ၊ ငါတို့တတ်နိုင်ကြမည်
 မဟုတ်။ အဘယ့်ကြောင့်နည်း ဟူမူကား။ ငါတို့လေးယောက်
 သွားကြရာတွင်ကိုမျှ ငါတို့ကောက်ကျစ်ကြသည်ကိုလည်း သူ
 မသိ။ သူကောက်ကျစ်သည်ကိုလည်း ငါတို့မသိကြဘဲ၊ အရှက်
 ကွဲလောက်အောင်၊ ပုဏ္ဏားတို့၏အကျင့်အာစာရ ပျက်စီးသည်
 ဖြစ်သောကြောင့်၊ အထူးထူးမတတ်နိုင်ကြ။ အရှင်မ စန္ဒကုမာရီ
 သတို့သွီးသည်ကား။ အမတ်ကြီး၏ ခြေရင်းထော်၌ ဖြစ်သော
 ကြောင့် များစွာအကြားအမြင်ရှိ၏။ အရပ်လေးမျက်နှာမှ လာ
 သောအမေးပုစ္ဆာကို ကြားသိရသည်ဖြစ်သောကြောင့်၊ ငါတို့
 မှတ်ကြရအောင်ပြောပါလော့ဟုဆို၏။ ဩော်၊ ဆရာတို့၊ တပါး
 သော စကားကိုကား ငါမတတ်၊ ဥပမာကိုသော်ကား ငါဆို

အံ့။ ။ရှေးသောအခါ၌မင်းသား၊ အမတ်သား၊ သူဆင်းရဲသား၊
 သေဋ္ဌေးသွီး၊ ဤလေးယောက်ကုန်သောသူတို့သည် တက္ကသိုလ်
 ပြည်မှာ အတတ်ပညာသင်ကြာလေသော်၊ သေဋ္ဌေးသမီးလည်း
 ဆရာသင်တိုင်းမှတ်သားပါ၏။ ထိုသဘို့သွီးလက်မှကညင်လွတ်
 ကျ၍ ငိုကြည့်ရာ၊ အောက်ကမင်းသားရှိသည်ကိုမြင်သော်၊ ဟခ
 ကဏ္ဍကညစ်ကိုကင်းပါဟုဆို၏။ မင်းသားလည်း သတို့သွီးကမ်း
 ပါဆိုလျှင် ကမ်းမည်။ သစ္စာတစ္ဆန်းကိုငါမှာပါမည်။ မိဘအရပ်
 သို့ရောက်သောအခါ ငါ့ကိုပန်းဦးအလျှင်ဆွတ်စေမည်လောဟု
 ဆိုရာ၊ သတို့သွီးလည်း စိုးရိမ်တော်မမူပါနှင့်။ အလျှင်ဆွတ်ရစိမ့်
 မည်ဟုဆိုမှကမ်းလေသတည်း။ သတို့သွီးကား အတတ်ပညာ
 တတ်၍ အိမ်သို့ပြန်လေ၏။ မင်းသားလည်း ပြည်သို့ပြန်လေရာ။
 ခမည်းတော်မင်းကြီး နတ်ရွာစံလျှင်၊ ပြည်ကိုစိုးစုပုံ မင်းပြုရ
 လေ၏။ သတို့သမီးလည်း တဆွဲခြောက်နှစ်အရွယ်သို့ရောက်၍၊
 မိဘတို့မိတ်ရှိသော ယောက်ျားနှင့် ပေးစား ထိမ်းမြားလေ၏။
 ထိုအခါ၊ လင်ကိုတောင်းပန်၏။ ကျွန်တော်မ အရှင်မယားဖြစ်
 ချေပြီ။ တစ္ဆန်းသောသစ္စာကို ကျွန်တော်မ တောင်းပန်ပါမည်။
 တခဏမျှ အခွင့်ပေးပါဟု ဆိုကာလ။ အဘယ့်ကြောင့် အခွင့်
 တောင်းသနည်းဟုမေး၏။ ကျွန်တော်မသည် တက္ကသိုလ်ပြည်
 မှာအတတ်ပညာသင်စဉ်၊ မိဘအထံသို့ပြန်ရောက်သောအခါ၊
 ကျွန်ုပ်ထံသို့ အလျှင်ရောက်ပါဟု မင်းသားဆိုလျှင်၊ ရောက်ပါ
 မည်ဟူသော သစ္စာတစ္ဆန်းကို ကျွန်တော်မဆိုဘူးမိပါသည်ဟု
 ပြောကာလ။ သတို့သမီး၏ ခင်ပွန်းလင်ကလည်း သစ္စာတစ္ဆန်း
 ဟူသောအာဏာသည်၊ ရှင်၊ လူ၊ ရဟန်းတို့၌ အလွန်ကြီးစွာသော
 ကြောင့် ငါအခွင့်ပေးတော့မည်ဟုဆိုပေ၏။ ထိုအခါ၊ အရှင်ဖြစ်
 သော လင်ယောက်ျား၏ ခြေကိုဆံပင်ဖြင့်ပွတ်ပြီးလျှင်၊ အဝတ်
 တန်ဆာတို့ကို ကောင်းစွာ ဝတ်ဆင်၍ သွားလေသော်။ ခရီး
 အကြား၌ခိုးသူနှင့်တွေ့၍ သတို့သမီးကိုမြင်လျှင်၊ လက်ကိုမြဲစွာ
 ဆွဲကိုင်လျက် အဘယ်သို့သွားမည်နည်း၊ အရာမဟုတ်သောမိန်း

မဏိသွားခြင်းကား သတို့သိမ်း၏ အသက်သည်၎င်း။ အဝတ်တန်
 သာသည်၎င်း ငါ၏အဘို့ဖြစ်သည်တကားဟုဆိုလျှင်။ သတို့သိမ်း
 လည်း ခိုးသူအဘို့ဖြစ်သည်မှန်ပေ၏။ ငါ၏သွားခြင်းကား တက္က
 သိုလ်ပြည်မှာ အဖတ်ပညာသင်ဥဉ်၊ မင်းသားတပါးသည် သတို့
 သိမ်းပြည်သို့ရောက်သောအခါ၊ ငါ့ထံအလှူငွေ၊ လေဘုရားဆိုရာ။
 လာပါမည်ဟူ၍ အာမခံမိသောသစ္စာစကားမျှ ခံခဲ့လျှင်အပါယ်
 လေးတံ့၌ ဖြစ်ရချော့တော့မည်။ သူတော်ကောင်းတို့ ခုနကသို့
 ကျွန်တော်မ မရောက်ချော့တော့မည်ဖြစ်သောကြောင့် မိဘတို့
 ထိမ်းမြားသောလင်ကံပန်ကြားခဲ့၍ လာပါသည်ဟုဆို၍ ခိုးသူက
 လည်းထိုစကားကိုကြားလျှင်။ သတို့သိမ်းမင်းသား၌သစ္စာမြဲသကဲ့
 သို့၊ သစ္စာတစ္ဆန်းမြဲပါစေ၊ ပြန်သာလျှင် ငါ့ထံသို့ဝင်လာရမည်ဟု
 ဆို၍ လွှတ်ထိုက်၏။ ထိုခိုးသူလက်မှလွတ်၍ သတို့သိမ်းသွားလေ
 သော်။ ညောင်ပင်သို့ရောက်လေ၏။ ညောင်စောင့်နတ်ကလည်း
 အဘယ်သို့သွားမည်နည်းဟု သတို့သိမ်းအားမေးကလေ။ အရှင်
 ညောင်စောင့်နတ်မင်း၊ အရှင်၏ထံသို့အကျွန်ုပ်ကားရောက်လေပြီ။
 ကျွန်ုပ်သည်ကား တပါးသော အကြောင်းကြောင့်လေသောခွေးဆို
 သကဲ့သို့၊ ညောင်စောင့်နတ်ကိုဆိုပြန်လျှင်။ သတို့သိမ်းမင်းကား၌
 သစ္စာမြဲသကဲ့သို့၊ မြဲပါစေ။ ပြန်လျှင် ငါ့ထံသို့ဝင်လေဘုရားဆို၍
 လွှတ်ထိုက်၏။ သတို့သိမ်းသစ္စာမြဲသောကြောင့် မင်း၏နန်းတော်
 စောင့်နတ်လည်း ထံခါးကိုပဉ္စရံပေး၍ သတို့သိမ်းမင်းအထံသို့
 ရောက်လေသော်။ မင်းကအဘယ်ကြောင့်လေသနည်းဟု မေး၏။
 အရှင်မင်းကြီး၊ တက္ကသိုလ်ပြည်မှာ အဖတ်ပညာသင်ကြသော
 အခါ။ ပဋိညာဉ်ပေးသော သတို့သိမ်းလည်း တက္ကသိုလ်ပြည်က
 ရောက်လျှင် မိဘတို့ထိမ်းမြားကြလေပြီ။ ထိုသို့ပေးစားထိမ်းမြား
 သောအိမ်ရှင်လင်ကံပန်ကြားခဲ့၍ အရှင်ထံသို့ကျွန်တော်မရောက်
 ပါသည်ဟုဆိုလျှင်။ မင်းသားလည်း အံ့ဘွယ်ရှိစွာတကား။ သတို့
 သိမ်းသစ္စာမှန်လှပေ၏ဟူ၍ ချီးမွမ်းပြီးမှ။ သတို့သိမ်းသင်္ဃာတည်
 သောသစ္စာကို ငါပူဇော်ပါမည်ဟုပူဇော်၍ လွှတ်ထိုက်၏။ သတို့

သမီးလည်း များစွာသောဥစ္စာကိုယူ၍ လာလတ်သော်၊ ညောင်
စောင့်နတ်နေရာသို့ ရောက်လေလျှင်၊ အိုအရှင်ညောင်စောင့်နတ်
အိပ်သည်လော မအိပ်သည်လော၊ ငါကားမင်းသားကိုသစ္စာဖြေ
ပြီး၍၊ ငါ့အသက်သည် အရှင် ညောင်စောင့်နတ်မင်း၏အရာ
ဖြစ်တော့သည်၊ သစ္စာ စကားကို မဘောက် မပြန်ဘဲ အရှင်
နတ်မင်း၏ အထံသို့ ရောက်လာပြီဟု ကရပိက် ငှက်သံကဲ့သို့
ဆို၍၊ ညောင်စောင့်နတ်ကလည်း သတို့သိးအသံကိုကြားလျှင်၊
သတို့သိး၊ အကြင်သူသည် ရန်သူလက်ကလွတ်၍ မိမိအသက်
ရှင်သည်ကို စာဖန်သေမည်ဟု ရန်သူလက်သို့ လာပြန်သည်
ကား အလွန်ဖြစ်ခဲ့စွာဟုဆို၍၊ အရှင် ညောင်စောင့် နတ်မင်း၊
အသက်ကိုနှံ့မြော၍ အကျွန်ုပ်သစ္စာကိုဘော်ပြန်သဖြင့်မဝင်ဘဲ
သွားချေသော်၊ အပါယ် လေးဘုံ၌သာ ဖြစ်ရ ချေတော့မည်၊
သူတော်ကောင်းတို့၏နေရာအရပ်သို့မရောက်ချေဟုဆို၍ ဆို၍၊
သတို့သမီးသစ္စာစကားကို ရွှေမြှူတာတအိုးဖြင့် ပူဇော်ပြီးလျှင်၊
အသက်ထက်ဆုံးစားလော့ဟုဆို၍ လွှတ်လိုက်လေ၏။ သတို့သိး
လည်း ညောင်ပင်ကသွားသော်၊ ခိုးသူနေရာသို့ရောက်ပြန်လေ၏။
ခိုးသူလည်း အိပ်၍ နေနှင့်လေ၏။ အိပ်စဉ်တွင် သွားသော် လွတ်
ကောင်းပါလျက် အိုအရှင်ခိုးသူဟု နှိုးပြီးလျှင်၊ ကျွန်ုပ် အသက်
သည်၎င်း၊ ကျွန်ုပ်တွင်ပါသောဥစ္စာတစ်စုံသည်၎င်း၊ အရှင်ခိုးသူ
အတို့ဖြစ်ချေပြီ။ ယခု အကျွန်ုပ် သစ္စာကြောင့် ရောက်လာပြီ၊
အရှင်၏အထိုအလျောက် မငြင်းမဆန်ပြီဟုဆို၍၊ ခိုးသူလည်း၊
အံ့လွယ်သရဲရှိစွာတကား၊ လောကတွင်ဖြစ်ခဲ့စွာသောသစ္စာ
စကားကို စောင့်ပေးပြီတကား။ ဤသို့သော သူကို ငါဖြစ်မှား
ချေသော် ဆင်းရဲကြီးစွာခံရချေအံ့သတည်း။ အလျှင်သွားလေ
တော့ဟု လွှတ်လိုက်၍ မိမိလင်အထံသို့ရောက်လျှင်၊ ထိုသို့ဆို
အပ်ခဲ့ပြီးသောခိုးသူ၊ ညောင်စောင့်နတ်မင်းသားတို့၏စကားကို
ပြန်ပြောပြီးသော်၊ သတို့သမီးပြုလော့အရာကို နောက်မှ လင်
ချီးမွမ်း၍ ထိုစကား၏အဆုံး၌စန္ဒကုမာရီသတို့သိးလည်း၊ အရှင်

ပုဏ္ဏားတို့၊ ယခုအကျွန်ုပ်ပြောသောစကားတွင် အဘယ်သူကို
 ချီးမွမ်းအပ်ပါသနည်းဟုမေး၏။ ပုဏ္ဏားကြီးကား၊ အရှင်အမတ်
 ကြီးသွီး။ အကျွန်ုပ်ကား မင်းသားကဲ့ချီးမွမ်း၏။ အဘယ်ကြောင့်
 နည်းဟူမူကား၊ မိမိပန်နဲသောသစ္စာပန်းဦးကိုမယူ၊ ပယ်၍၊ မင်း
 ကျင့် တရားဆယ်ပါးနှင့် ညီသောကြောင့်၊ အံ့ဘွယ်သရဲ ရှိစွာ
 တကားဟုငါချီးမွမ်း၏။ ။ ပုဏ္ဏားတယောက်ကား၊ အမတ်ကြီးသွီး၊
 ကျွန်ုပ်မူကား ညောင်စောင့်နတ်ကို ချီးမွမ်း၏။ အဘယ်ကြောင့်
 နည်းဟူမူကား။ ယောက်ျားတို့၏ စိတ်သည် အလွန်စောင့်ရှင်
 ခဲလျက်၊ ရုက္ခဇိုင်း စိတ် စောင့်ရှင်သည်ဖြစ်၍၊ အံ့ဘွယ်သရဲရှိစွာ
 တကားဟု ချီးမွမ်း၏။ ။ ပုဏ္ဏား တယောက် ဆိုတုံ၏။ အရှင်
 အမတ်ကြီးသွီး၊ အကျွန်ုပ်သော်ကား လင်ကိုချီးမွမ်း၏။ အဘယ်
 ကြောင့်နည်းဟူမူကား။ အလွန်စင်ကြယ်စွာသောပတ္တမြားကို
 ဆေးသော ရေနှင့် တူသည့် ဖြစ်လျက်၊ အာရုံ၌ မတပ်သော
 ကြောင့်၊ မိမိမယား အခွင့်တောင်းလျှင်၊ အခွင့်ပေး၍၊ လွှတ်
 လိုက် သည်ကား။ ထိုယောက်ျား၏ စိတ်သည် အံ့ဘွယ်သရဲ
 ရှိစွာတကားဟုချီးမွမ်း၏။ ။ ပုဏ္ဏားအငယ်ဆုံးဆိုတုံ၏။ အရှင်
 အမတ်ကြီးသွီး၊ အကျွန်ုပ်သော်ကား ခိုးသူကိုချီးမွမ်း၏။ အဘယ်
 ကြောင့်နည်း ဟူမူကား။ ခိုးသူ၏ သဘော သည် အသက်ကို
 စွန့်၍ အသက်မွေးသည်။ ထိုသို့အသက်မွေးသောသူဖြစ်လျက်
 အဝတ် တန်ဆာ ကိုလည်း မတပ်စွန်း၊ ပယ်လွှတ်လိုက် လေ
 သည်။ ဥစ္စာရွှေငွေကိုလည်း မတပ်၊ ပယ်လွှတ်လိုက်လေသည်။
 ထို့ဖြစ်၍ ထိုခိုးသူသည်မြတ်၏ဟုချီးမွမ်းထောမနာပြု၏။ ။ အ
 မတ်ကြီးသွီး၏ကိုယ်လုပ်တော်ဖြစ်သော သတို့သွီးဆို၏။ ဒုခိအ
 ရှင်သွီး၊ သုံးယောက်သောပုဏ္ဏားတို့သည် မင်းသားကဲ့ရင်း၊ ညောင်
 စောင့်နတ်ကိုရင်း၊ မိဘပေးစားသောလင်ကိုရင်းချီးမွမ်းကုန်၏။
 အငယ်ဆုံးသောပုဏ္ဏားမူကား ခိုးသူကိုချီးမွမ်း၏။ ထိုစကားကို
 ကြားလျှင် အမတ်ကြီးသွီးလည်း။ ပုဏ္ဏားလေးယောက် တို့တွင်
 ပုဏ္ဏားအငယ်ဆုံးစကားသည်ရခဲသော ဥစ္စာပစ္စည်းဖြစ်လျက်။

အနိကန္တိမတပ်စွန်း၊ ပယ်လွှတ်ထိုက်ပေသည်လျှင်၊ ခိုးသူသည်
 မြတ်၏ဟု ဆိုသောအထိဖြင့်၊ ပုဏ္ဏားအငယ်ဆုံးလက်နှိပ်ဥစ္စာ
 ရှိလေ၏။ ထိုသို့ဖြစ်သောကြောင့်၊ အစ်မကြီး ငါ၏အသွင်ပြု
 ပြီးလျှင်ပုဏ္ဏားအငယ်ဆုံးထံသို့သွား၍၊ ဤသို့ဆိုလေ။ ကျွန်ုပ်သည်
 ကား၊ တပါးကြောင့်မလာ။ သုံးယောက်သော ပုဏ္ဏားတို့သည်
 သူရိုက်တို့ချည်းတကား။ ရှင်ပုဏ္ဏားအငယ်ဆုံးမူကားပညာရှိထု
 ပေသည်။ ရှင်ပုဏ္ဏားလည်း ခင်ပွန်းမရှိ၊ လုလင်ပျိုဖြစ်၍၊ ခင်ပွန်း
 ပြုအံ့သောငှါ ကျွန်တော်မ လာပါပြီ။ အဘယ်သို့သောအမှုကိုပြု
 ၍၊ အရှင်နှင့် ကျွန်ုပ်အတူ နေရမည်နည်း။ ကျွန်ုပ်လည်း အဘကို
 ကြောက်ရွံ့သည်။ သင်ပုဏ္ဏားနှိမ့်သော ဥစ္စာလည်း ပျောက်ခဲ့
 သည်။ ကျွန်ုပ်မှာလည်း လက်ချည်းဖြစ်ခဲ့သည်။ သင်ပုဏ္ဏားနှင့်
 ကျွန်တော်မသည် တပါးသော အရပ်သို့သွားသော်၊ အသက်
 မွေးစရာမရှိခဲ့တကားဟုအစ်မကြီးဆိုပါလေ။ ဤသို့စီရင်မှာထား
 ထိုက်ပြီးသော်၊ စာချိုနှင့်သွားလေစေ၍၊ ပုဏ္ဏားမြင်လျှင် မေးလင့်
 ၍၊ စာချိုလည်းငါမှာတိုင်းဆိုလေ၏။ ပုဏ္ဏားငယ်လည်းထိုစကား
 ကိုကြားလျှင် အလွန်ဝမ်းမြောက်ဝမ်းသာသည်ဖြစ်၍၊ သတို့
 သိမ်း၊ မကြောင့်ကြလင့်၊ ငါ့တွင် ဥစ္စာလည်း မပျောက်၊ လက်တွင်
 ပင်ရှိ၏။ အဘို့အစုရအောင်သာငါပြုသည်။ အသက်မွေးလေံ
 အောင်လည်းရှိပါ၏။ တပါးအရပ်သို့သွားသော်လည်း ငါ့တွင်
 အသက် မွေးစရာရှိသည် ဟုဆို၏။ စာချိုလည်း မှတ်သား ၍
 ပုဏ္ဏားငယ်ပြောသမျှစကားကိုအမတ်ကြီးသိမ်းအားပြောပေ၏။
 အမတ်ကြီးသိမ်းလည်းအဘထံသွား၍၊ ဘခင်အရှင်အမတ်ကြီး၊
 ပုဏ္ဏားငယ်လက်နှိပ်ဥစ္စာရှိသည်မှန်လေပြီ။ ယင်းသည့်ဥစ္စာနှင့်အမျှ
 ကျွန်ုပ်ကိုဥစ္စာပေးမှ ထိုဥစ္စာကို၊ အံ့ဟုဆို၏။ အမတ်ကြီးလည်း
 သိမ်းဆိုတိုင်းပေးထိုက်၏။ သိမ်းလည်း ထိုဥစ္စာကိုစာချိုအားပေး၍၊
 ဤသို့သင်လေ၏။ အစ်မကြီးသွား၍၊ ပုဏ္ဏားနှင့်အတူ နေလေဦး
 တော့၊ ယခုဥစ္စာကိုလည်းပြု၍၊ သင်သည့်အတိုင်းပြောလော့ဟုမှာ
 ထိုက်၏။ စာချိုလည်း ပုဏ္ဏားအား ဥစ္စာပြု၍၊ လုလင်ပုဏ္ဏားနှိ

ရှိသောဥစ္စာကိုကျွန်မအားပြပါလော့၊ ကျွန်မမှာဥစ္စာအနည်းငယ်
 မှာပါသောကြောင့်ထိုဥစ္စာနှင့်အတူထား၍၊ သင်ပုဏ္ဏားနှင့်တပါး
 အရပ်သို့ သွားကြသော်လည်း စားသောက်ကြ၍ အံ့သတည်းဟု
 ဆိုလျှင်၊ ပုဏ္ဏားငယ်က၊ မိမိဥစ္စာကိုပေး၏၊ စာချီလည်း ထိုဥစ္စာ
 ကိုယူ၍ အမတ်ကြီးသိင်္ခါအားပေးလေ၏၊ အမတ်ကြီးသိင်္ခါလည်း
 ဝမ်းမြော်ဝမ်းသာရှိလေ၍၊ အစ်မကြီး၊ သုံးယောက်သော ပုဏ္ဏား
 ကြီးတို့ကို သည်နည်းချည်းဆို၍ တောင်းလေတော့၊ ရှင်ပုဏ္ဏား
 သုံးယောက်တို့ဥစ္စာကို ကျွန်ုပ်အားပေးလင့်ဦး။ ဟုသောအရပ်၌
 ကျွန်ုပ်ထားမည်၊ ကိုယ်တို့လေးယောက်လုံးနှလုံးပြည့်ကြအံ့ဟုဆို၍
 တောင်းသော်၊ ပုဏ္ဏားကြီး သုံးယောက်လည်း ကောင်းပြီဆို၍
 အတို့သိင်္ခါကားအတိုင်းသုံးစုသောဥစ္စာကိုပေးလေ၏၊ သတို့သိင်္ခါ
 စည်းလေးယောက်သောပုဏ္ဏားတို့၏ဥစ္စာရပြီဆို၍၊ မည်းတော်
 အမတ်ကြီးအား လျှောက်လေ၏၊ အမတ်ကြီးလည်း အရှင်မင်း
 ကြီး၊ လေးယောက်သော ပုဏ္ဏားတို့၏ ဖြစ်ပွားခြင်းဥစ္စာရပြီဆို၍၊
 အဘယ်သို့စိစစ်၍ ရသနည်းဟုမင်းကြီးမေးသော်၊ အကျွန်ုပ်သိင်္ခါ
 စိစစ်၍ ရပါသည်ဟု ဆိုလေ၏၊ မင်းကြီးလည်း သတို့သိင်္ခါကို
 ပုဏ္ဏားလေးယောက်နှင့်တကွခေါ်၍မေး၏၊ သတို့သိင်္ခါလည်း ဤ
 အရာသည်စဉ်းလဲလျက်ကြောင့်တွယ်သောအရာတည်း။ ပုဏ္ဏား
 လေးယောက်သည် ပညာရှိခြင်းဖြစ်ချေတုံ၏၊ ငါတို့ပုထုဇဉ်သ
 ဘောကားလောဘ၊ ဒေါသ၊ မောဟတို့၏ ဖွဲ့နွဲ့ဖြစ်သောကြောင့်၊
 တရသောဝတ္ထုကိုဆိုမည်၊ သောတဝိညာဏ်အရာသည် စက္ခု၊
 ဝိညာဏ်အရာကို တိုက်တွန်းလေ၏၊ စက္ခုဝိညာဏ် မြင်လျှင်
 မနောဝိညာဏ်အားတိုက်တွန်းလေ၏၊ ထိုသို့တိုက်တွန်းလေလျှင်
 လောကန္တဝပ်လေသတည်း။ ထိုသို့ဝပ်လေလျှင် ပညာမှယုတ်ချေ
 သတည်း။ ပညာမှယုတ်ချေလျှင်အဆင်အခြင်စွာရှိဘဲမကောင်းမှု
 ကိုပြုတတ်သောကြောင့် သံသရာဝန်ဆင်းရဲ၌ မြဲမြံစွာလျှင်ကျ
 ကုန်သတည်း။ ထိုစကားကိုသတို့သိင်္ခါပြောပြီးလျှင်၊ မင်းရှေ့တွင်
 ကိုယ်တို့၏ဥစ္စာ လေးစုကိုထား၏၊ ဥစ္စာရှင် ယူလေလျှင်ဟုဆို

လေလျှင်ပုဏ္ဏားတို့သည် မိမိတို့၏ဥစ္စာသုံးစွဲရန်ယူကြပြီးလျှင်
 တရကြွင်းသော ဥစ္စာကို ပုဏ္ဏားငယ် ယူသော်။ ဥစ္စာပျောက်
 ခဲ့သည်ဆိုလျက်။ ယခုပုဏ္ဏားငယ်၏ဥစ္စာရှိပြန်သည်တကားဟု
 မင်းကြီးဆိုလျှင်။ ဩဝါ၊ အရှင်မင်းကြီး။ ဂှေးက မိမိဥစ္စာကို မိမိ
 ဝှက်၍ ထားချေသည်။ ယခုမိမိဥစ္စာကိုမိမိပင်ညွှန်ပြုပြီဟုအမတ်
 ကြီးသွီးဆိုပေ၏။ ထိုလေးယောက်သော ပုဏ္ဏားတို့ ဥစ္စာရကြ
 လျှင်။ မင်းကြီး၏ထီးချက်စောင့်နတ်ငွေ၊ လည်း သာသနာပေးပေ၏။
 မင်းကြီးလည်း သတို့သွီးပညာရှိစွာတကား။ အရင်ရှစ်မျက်နှာမှ
 လာလတ်သောမင်းစေတမန်တို့၏ ပြဿနာတို့ကို စစ်ဆေးပြော
 ဆိုနိုင်လတ္တံ့ ဟု မိဘုရားကြီး အရာမြောက်လေ၏။ ထို့ကြောင့်
 တရားသူကြီးတို့သည်။ ဤစကားကိုထုံးပုံပြု၍။ ပညာဖြင့်စူးစမ်း
 ဆင်ခြင်ဆုံးဖြတ်ရာသတည်း။ ။

၆။ သေဋ္ဌေးသား၊ သေဋ္ဌေးသွီးနှင့်၊ ပေတလုလင်တို့၏
 အကြောင်း။

ဂှေးသရောအခါ၊ သုမေခါဘုရားလက်ထက်ထက်တော်၌။ ကေတု
 မတ်ပြည်တွင်မရေထွက်နိုင်အောင်ဥစ္စာရှိသော သေဋ္ဌေးသား
 နှင့်၊ ဘောဂအမည်ရှိသော သေဋ္ဌေးသွီးကို၊ မိဘတို့ခိုတ်တူထိမ်း
 မြား ပေးစားကြလေ သတည်း။ ထိုအခါ၊ သေဋ္ဌေးသားသည်
 ဤသို့ဆို၏။ ငါတို့မိဘဝယ်၊ များစွာသောဥစ္စာရှိ၏။ ငါတို့မှာမူ
 မရှိပါသောကြောင့် သင်္ဘောစီး၍ လင်္ကာဒီပသို့သွားမည်ဟုဆို
 ၏။ မယားဖြစ်သူ သေဋ္ဌေးသွီးက၊ အမောင်ကုန်သွယ်သွားလျှင်
 ကျွန်မကိုးကွယ်ရာမရှိပါ။ ဆင်းရဲသောသူသည်သာလျှင်သမုဒ္ဒြား
 ကိုကူးတံ့၏။ အရှင် မိဘနှင့် ငါ့မိဘမှာမူကား မရေထွက်နိုင်
 အောင် များစွာသောစည်းစိမ်ချမ်းသာ ရှိပါလျက်၊ မသွားလေ
 နှင့်ဟု မေတ္တာစကား ကြားလျှင်။ သေဋ္ဌေးသားက လုံ့လပြု၍
 ရသောဥစ္စာသည်လျှင်မြတ်၏။ လုံ့လပြု၍ သမုဒ္ဒြားတွင်သေခြား

သော်လည်း မြတ်သည်သာတကား။ ဥစ္စာမရှိသောယောကျ်ား
သည် သုတ်ညံ့စွမ်း၏။ ရှက်ကြောက်ဝှက်လည်းဖြစ်၏။ သူတို့
နေထိုင်ခြင်း သည်၎င်း။ စားသောက်ခြင်း သည်၎င်း။ ယုတ်နိမ့်
သတည်း သမုဒြာ၌ အသက်ကိုစွန့်၍ သွားသောသူသည် ဥစ္စာ
မရသော်လည်း သူတို့၏စိုးမွမ်းရာတကားဟု ပညာရှိတို့ဆိုကြ
ကုန်၏။ ထို့ကြောင့် ငါ့သွေးမည်ဟု အရင်းအနှီးယူ၍ သွားလေ
သော်။ လေဓဇ္ဈေးသိဗ္ဗသည် ပေတလုလင်နှင့်ဆက်ဆံကြ၍ ပေတ
လုလင်က။ လေဓဇ္ဈေးသိဗ္ဗ။ ယခုကား ငါ တို့အဘုနေကြပြီ။ အရှင်မ
ခင်စွန်းနောက်သောအခါ အညိုလျှင်ငါတို့အလှူနေရအံ့နည်းဟု
ဆို၏။ လေဓဇ္ဈေးသိဗ္ဗသည်။ တရုလေး အမြှောက်စကားကဲ့သို့၏။
သုသာန်တစ်ပြင်၌ပင်သောသူကောင်ကိုယူစေ၍ ပြာသာဒ်ထက်
သို့တင်စေပြီးလျှင်။ မီးတိုက်သော်။ လေဓဇ္ဈေးသိဗ္ဗ သေလေပြီဟူ၍
ဆိုကြလတ္တံ့။ ငါတို့နှစ်ယောက်သည်တပါးအရပ်ယုံလွှက်သွားနေ
ကြအံ့ဟုဆို၍။ လေဓဇ္ဈေးသိဗ္ဗတိုင်း သူကောင်ကဲ့အိမ်ထက်သို့
တင်၍ မီးတိုက်ခဲ့ပြီးလျှင်။ တပါးအရပ်ယုံသွားကြလေ၏။ မိဘတို့
လည်းအကယ်ပင်မီးသေင်သည်အမှတ်နှင့်အလွန်တရားငိုကြွေး
ခြင်းကို ပြုသဖြင့် အကောင်ကဲ့ဖုတ်၍ သင်္ကြံဘက်ကြွလတည်း။
ပေတလုလင်နှင့် လေဓဇ္ဈေးသိဗ္ဗလည်း တပါးအရပ်၌နေကြလေ၏။
ထိုနေသောအရပ်တွင်စားသောက်ရန်မရှိ။ အလွန်သင်းရဲသည်
တကား။ ငါတို့အရပ်သို့ပြန်၍ ငါတို့မိဘမြစ်ကြည့်လျှင် ငါ့သိဗ္ဗနှင့်
တူသွသည်ဟူ၍ ဥစ္စာမရှိကြလတ္တံ့ ထိုသို့ပေးကငါတို့စားသော်
စရာရကြလတ္တံ့ ဟုလေဓဇ္ဈေးသိဗ္ဗဆို၍လျှင် ကြလေသော်။ မိဘတို့
၏ ဥပသျှာ၌ရေကန်သို့ နောက်ကြလေလတည်း။ ရေကန်အနီး
ပန်းပင်ရိပ်တွင်တည်းရိပ်စားနေကြလေသောအခါ။ လေဓဇ္ဈေးသိဗ္ဗလုလင်
တို့သည် သိဗ္ဗကိုပင်စားညောင်စေသွန်းရန်ဟုစေခပ်ထားကြရာ။
လေဓဇ္ဈေးသိဗ္ဗကဲ့မြစ်ကြလေ၍။ လေဓဇ္ဈေးအား အကြောင်းမျိုးကို
ကြားကြပေ၏။ လေဓဇ္ဈေးလည်း သိဗ္ဗကဲ့မြစ်လျှင် ငိုမြည်တမ်း၍
အေးသော် ရှင်လေဓဇ္ဈေးမကျန်မတို့ကား ခရီးသွားကြသူတည်း။

ယခုကျွန်တို့အဖွဲ့ကြပေအံ့ဟုဆို၍ သေဓမ္မမကလည်းမသွား
 ကြပါနှင့်။ ငါတို့သမီးကိုပင်စားပွေးပါမည်ဟုဆိုသဖြင့် အိမ်ထဲ
 ရောက်၍ ပြာသာန်ဆောင်ရွက်လားလေသတည်း။ ထိုအခါ၊ လင်ရင်း
 မြင်လော့ သေဓမ္မသားပြန်ချော့ကင်သာ၍၊ မိမိမယားအကြောင်း
 ကိုမေးကလေး ပြောသားနှင့်တကွ သီးလောင်၍ သေခဲ့သည်ဟု
 ကြားလျှင်၊ ပိုမြည်တမ်း၍ အဘအစ်ဆောင်လုပ်သေးပြာသာန်
 ကိုဝင်ကြည့်ရာ မိမိမယားကို မြင်ကာလ၊ ငါ့မယားရှိလျက်ပင်
 အဘယ့်ကြောင့် သေပြီဆိုလနည်းဟု ရွာလက်သူကြီးထံလျှောက်
 လေဘိ ပြောသားနှင့်တကွ သီးလောင်၍ သေကြောင်းကို သေကွ
 ခွင့်လုအလေးတို့ဆိုကြသောကြောင့် ရှုံးလေရာ မသက်သာ၍
 မြို့ကွပ်အပတ်ထံသို့ ရောက်လေသော်လည်း အရှုံးပင်ပေးပြန်
 လေရာ မြို့ညွှန်ပင်ကြီးထံသို့ ရောက်သောကာလ၊ မင်းသည်
 တရားနှင့်တည့်လေသောကြောင့်၊ မင်း၏လီးမြို့စောင့်နတ်ဦးသည်
 မင်းကြီး၏ ဤအမှုသည် မောဟဂုဏ်တည်သေသူတို့၏ အရာ
 ဟု မိမိအရှင်မင်းကြီး၏အမတ်ကြီးသည် တရားဆုံးဖြတ်ခြင်း
 ရှိလိမ္မာသည်ဟု ကံတံ့လေဟုသတိပေးလျှင်၊ အမတ်ကြီးကို
 ခေါ်တော်မူ၍ ဤအမှုကို ဦးအောင်စီရင်လော့ မပြီးလျှင် အမတ်
 ကြီး၏မည်းစိမ်းကို ဖျက်သီးအံ့ဟုဆို၍၊ အမတ်ကြီးရှုလုံးမသာ
 ရှိသည်ကို သိရှိမြင်လေသော် ခမည်းတော်၊ အဘယ့်ကြောင့်ရှုလုံး
 မလာရှိသော် မုသား မည်းဟုမေးရာ၊ မင်းကြီးအဖို့ ခမည်းတော်ကြောင်း
 ကို ပြောအသေခံ ခမည်းတော်မင်းကြီး၊ မကြောင့်ကြသင့်၊
 သုံးသော ခမည်း မှန်သော် လာကြပါစေ၊ တခုသေ နေရာကို
 သည်းသေကံပါစေ အမှုသည်သုံးယောက်တို့ကို လောင့်သုံး
 မျက်နှာတွင်အသိ အသီးပေးပါစေ၊ ကျွန်မူကား အလယ်တွင်
 နေ၍ စစ်မေးပါမည်ဟုဆို၍ ထိုသို့ဆိုသည့်အတိုင်း စီရင်ပြီးမှ
 သေဓမ္မသားကိုခေါ်၍ မေးသည်မှားတုန်းကြက်သရေနှင့် ပြည့်
 စုံသောယောက်ျားမြတ်၊ အမောင်သေဓမ္မသားသည် အသက်
 ကိုစွန့်၍ သမုဒြာကိုကူးပြီးလျှင် ဥဒ္ဓာရှင်သွားပြီးနော်၊ ဤအရပ်

တွင် ပြာသာဒ်နှင့်တကွမီးလောင်၍ အမောင့်မယားသေလေပြီ
 ဟု လူအများဆိုကြသတည်း။ အမောင့်မိဘလည်း ကြွယ်ဝပါ
 လျက်ပင်၊ အမောင်သည်လည်း သမုဒြာကိုကူး၍ များစွာသော
 ဥစ္စာရခဲ့သူ ဖြစ်ပါလျက်၊ မိန်းမတယောက်ကို ယောက်ျားနှစ်
 ယောက်လှကြခြင်းသည် မသင့်ပါတကား။ ဤသတို့သိဗ္ဗိဒေဝသည်၊
 သူမယား ဖြစ်သည် မှန်ပါလျက်၊ ငါ့မယားဟု စွဲဆိုလေသော
 ကြောင့်၊ မင်းစသော အမတ်ကြီးတို့လည်း အရှုံးပေးကြလေ
 သည်။ အမောင့်မယား မှန်ပါလျှင်၊ အဘယ့်ကြောင့် လျှို့ဝှက်
 ကွယ်ထောင့်ပါအံ့သနည်း။ ငါဆိုမည်၊ ငါ့စကားကို အမောင်
 လိုက်နာကောင်း၏။ အမောင့်မိတ် အဘယ်သို့ရှိမည်နည်း။ အ
 မောင် သေဋ္ဌေးသားတည်း။ ငါ အမတ်ကြီးသိဗ္ဗိဒေဝဖြစ်သည်။ ငါတို့
 နှစ်ယောက်တစ်တည်း ဖြစ်ကြမူကား။ တသက်ပတ်လုံး အ
 ဘယ်ဆင်းရဲရှိရ အံ့နည်းဟုဆိုလတ်သော်၊ သေဋ္ဌေးသားသည်၊
 ဤသို့ဆိုပေ၏။ ဤသေဋ္ဌေးသိဗ္ဗိဒေဝသည် ငယ်သွားမကျွတ်မီအဝတ်
 မဖြုတ်ကပင် မိဘတို့ထိမ်းမြားသော မယားဖြစ်၍ အဘယ်သို့
 လျှင် စွန့်ပစ်နိုင်အံ့နည်း။ ယောက်ျား၏သဘောသည်ရက်စက်
 ကြမ်းကြုတ်ခက်ထန်သော အမှုကို မပြုအပ်။ သစ္စာစကားကို
 ဖျက်၍ အဘယ်အကျိုးရှိအံ့နည်းဟုဆို၏။ အမတ်ကြီးသိဗ္ဗိဒေဝလည်း
 သစ္စာမြဲသောသူ၏စကားကိုကြားလျှင်အံ့ဘွယ်သရဲရှိပေစွာဟု
 လွှတ်လိုက်သတည်း။ ။ ထို့နောက်၊ ပေတလုလင်ကို မေးပြန်
 သည်မှာ၊ ထုန်းကြက်သရေနှင့်ပြည့်စုံသော ယောက်ျားဖြစ်လျက်
 ဝင်နှစ်ယောက်သောလုလင်တို့သည်မိန်းမတယောက်ကိုလှကြ
 ၍ဟူသောစကားသည်မသင့်ပါတကား။ ငါ၌လည်း ခင်ဗွန်းမရှိ။
 အရှင်နှင့်အတူနေခြင်းငှါအလိုရှိ၏။ များစွာလေးမြတ်ခြင်းရှိကြ
 အံ့။ ငါလည်း အမတ်ကြီးသိဗ္ဗိဒေဝဖြစ်သည်။ များစွာသောစည်းစိမ်ကို
 မဝံ့စားရပါလော့ဟုဆို၏။ ပေတလုလင်လည်း ထိုစကားကိုကြား
 လျှင်၊ ပညာရှိစကားလျှင်တည်းဟုအမှတ်ရှိ၍ မိန်းမတို့သဘော
 သည်ဥပါယ်တံမျဉ်အလွန်များခြင်း။ လှည့်ပတ်တတ်ခြင်း။ ယျက်

ကွက်ထိုသော စိတ်ရှိခြင်းတို့နှင့် ပြည့်စုံ၏။ ငါ၏အသက်သည်
လည်း ဤသတို့သွီး လက်ချပ်တွင်ရှိသော ရေနှင့်တူသည် ဖြစ်
သောကြောင့်။ အရှင်မဇ္ဈိမကားကို ငါနားထောင်တော့မည်ဟု
ဆို၏။ အမောင်၊ ငါ့စကားကိုထိုက်နာမှုကား၊ သင်နှင့်တပါးသော
အရပ်သို့သွား၍ နေကြမည်။ သို့မှသာ အမောင့်ကိုငါယုံမည်ဟု
ဆိုလျှင်။ ကောင်းပြီဟူ၍ ဆို၏။ အရှင်သွား၍ နေပြန်လေဦးတော့
ဟုဆိုလျှင်။ သွားလေ၏။ ထို့နောက်သေဋ္ဌေးသွီးကိုခေါ်၍ မေး
သည်မှာ။ အစ်မကြီး၊ အရှင်မလင်ကားစည်းစိမ်နည်း၏။ သေဋ္ဌေး
သား လှလင်ကား စည်းစိမ်ချမ်းသာ များစွာရှိ၏။ အတူနေကြ
သော်၊ တသက် ပတ်ထုံး ဆင်းရဲခြင်း မရှိပြီတကား။ အဘယ့်
ကြောင့်ငြင်းပါသနည်းဟုဆို၏။ ထိုစကားကိုကြားလျှင် အရှင်မ
လည်း မိန်းမ၊ ငါလည်း မိန်းမပင်။ မိန်းမတို့၏ သဘောသည်
အကြင်သစ်ပင်နှံ့ဖြစ်သောသစ်သီးနှင့်တူ၏။ အရှင်ဖြစ်သောလင်
မှုကား၊ သစ်ပင်နှင့်တူ၏။ သစ်သီးတို့သဘောသည် အညွန့်ပေါက်
၍ အရွက်နှစ်ရွက်ဆင့်လျှင် အရွက်အခက်မှသည် အငုံဖြစ်၏။ အ
ငုံမှသည် အပွင့်ဖြစ်၏။ အပွင့်မှသည် အသီးဖြစ်၏။ အသီးဖြစ်လျှင်
ရင့်၏။ ရင့်လျှင် ကြွေ၏။ ကြွေလေလျှင် ကြွေရာအရပ်၌ရှိလေ၏။
အညွှာမှ ကြွေပြီးသောသစ်သီးသည် အညွှာ၌တည်ပြန်သလော။
အမိဝမ်းကဘွားပြီးသောသားသည် အမိဝမ်းသို့ တဖန်ဝင်ပြန်
သလောဟုဆိုလေ၏။ ထိုသေဋ္ဌေးသွီးဆိုသောစကားကိုအမတ်
ကြီးသွီးကြားလေသော်၊ ဤမိန်းမစဉ်းလဲသောအဖြစ်ကိုငါထိရ
ပြီ။ မိမိနေရာအရပ်သို့သွားကြလေတော့ဟုဆို၍၊ အမှုသည်သုံး
ယောဉ်သွားကြလေသော်၊ ၎င်းတို့ ဆိုကြသောစကား။ ကြားရ
သောအကြောင်းကို စာချီအားစာရေးစေ၍ အဘအမတ်ကြီး
ရှေ့တွင်ဘတ်စေ၏။ အဘလည်း အလွန်ဝမ်းမြောက်စွာဖြစ်သ
တည်း။ အမှုသည်သုံးယောဉ်ကိုပင် မင်းရှေ့သို့ခေါ်၍ မေးလေ
သော် သည်အတိုင်းမှန်ပြီဟုဖြောင့်ဆိုကြသည်နှင့်အညီ၊ ပေတ
လှလင်သည် လင်မဟုတ်သောကြောင့် အသက်သေရန် သင့်

သော်လည်း အသက်ကိုလွတ်စေ။ သေဋ္ဌေးသားလည်း များစွာ
 သော ဥစ္စာရှိလျက် သစ္စာစကားကိုမဖျက်၊ လင်ခင်းမှန်သည်။
 သေဋ္ဌေးသွီးလည်း လင်ကို ကွပ်ကန်သည် ဖြစ်သောကြောင့်။
 မှည့်လေပြီးသောသစ်သီးသည် အညွှာကြွေချွင်း၊ တဖန်အညွှာ၌
 မတည်ပြန်သကဲ့သို့။ အမိဝမ်းမှ သွားလေပြီးသော သားသည်
 အမိဝမ်း၌ ပြန်၍ မဝင်သကဲ့သို့။ ဥပမာကို ဣန္ဒြီး ဖြစ်သော
 ကြောင့်၊ သွန်သင်ဆုံးမ၍ လွှတ်စေဟု မင်းကြီးဆုံးဖြတ်လေလျှင်၊
 ထီးဖြူစောင့် နတ်သွီးသည် ကောင်းဦး ပေး၏။ ထိုမင်းသည်
 အမတ်ကြီးသွီးကို မိဘုရား မြှောက်လေ၏။ ထို့ကြောင့် ဝဉ္ဇာရှိ
 တရားသူကြီးတို့သည် စဉ်းလဲလှည့်စားလျှင် မှန်ကန်သော တရားကို
 ရူးစမ်းစစ်ကြော၍ ဆုံးဖြတ်ရာ သတည်း။ ။

၇။ သင်္ဘောသူကြီးနှင့် ဆိတ်ကြောင်း လုလင်တို့
 တရားဖြစ်ပွားကြသည့် အကြောင်း။

ရှေးသရောအခါ၊ သင်္ဘောသူကြီး တယောက်သည် ကုန်
 သွယ်ရန် သွားလေသော်၊ သရဒြာကမ်းတဘက်သို့ ရောက်လေ
 ၏။ ကမ်းနား၌ ဆိတ်များကို လူတယောက် ကျောင်းသေသဖြင့်၊
 သင်္ဘောသူကြီးပိုင် ဆိတ်မသည် ဆိတ်ထီးနောက်သို့ လိုက်လေ
 ၍၊ မိမိဆိတ်မကို ဆိတ်ထီးရှင်ထံ အောင်းလေရာ။ မအပ်မပေး
 နေသောကြောင့်၊ တရားဆင်မည်ဟူ၍ တရားစစ်သူကြီးထံသို့
 ရောက်လေ၏။ ဆိတ်ကား ဆိတ်ထီးသို့ ထိုက်သည်ဖြစ်သော
 ကြောင့် ဆုံးစေ၊ ဆိတ်ထီးရှင်ပိုင်စေဟု ဆုံးဖြတ်လေသတည်း။
 ထိုသို့ ဆုံးဖြတ်လေသည့်နောက်၊ သင်္ဘောသူကြီးမသက်သာ၍
 လက်ဆောင်တန်ဆိုးနှင့် စစ်သူကြီးသွီးထံသို့ စေလွှတ်လေ၏။ ထို
 သို့ အကြိမ်များစွာ စေလွှတ်သောကြောင့်၊ စစ်သူကြီးသွီးသည်၊
 သင်္ဘောသူကြီးရှိရာသို့ သွားရောက်လေလျှင်၊ မပြန်ရအောင် တား
 ဖြစ်သည်ကာလ၊ စစ်သူကြီးလည်း သွီးကို တောင်းရာ မပေးဘဲ

နေလေ၍ အငြင်းအခုံဖြစ်ကြသဖြင့်။ မင်းထံသို့ရောက်ကြလေ
 သော်။ အရှင်မင်းကြီး။ ယမန်ကာလက အကျွန်ုပ်ဆိတ်မသည်
 ဆိတ်ထီးသို့ထိုက်လေ၍။ သူ့အိမ်သို့ ရောက်လေသည်ရှိသော်။
 ဆိတ်ထီးရှင် ပိုင်ကောင်းသင့်သည်ဟု စစ်သူကြီးဆုံးဖြတ်ချက်
 ရှိပြီ တကား။ ယခုလည်း ထိုစစ်သူကြီး ဝဋ် အကျွန်ုပ် ရှိရာသို့
 ထိုက်လာပြီဖြစ်၍။ အကျွန်ုပ်ပိုင်ကောင်းလေအံ့ဟုဆို၏။ ငှေးဆင်
 ခြေဆီပြီးသော ကြောင့်။ သင်္ဘောသူကြီးသည် စစ်သူကြီးသွီးကို
 ပိုင်ချုပ်လေသည်။ သို့ကြောင့် ယောကျ်ားရှိရာ၊ မိန်းမလောသော်။
 အပြစ်ကင်းစေပေတည်း။ ။

ဂ။ ဒေါသကြီးထွသော ခုတ္တိဇ္ဇသရီသတို့သွီး၏
 အကြောင်း။

ကကုသန်ဘုရား လက်ထက်တော်၌၊ ခုတ္တိဇ္ဇသရီသတို့သွီး
 သည် တချသော ရွာနိဂုံး၌နေ၏။ အမျက်မာနကြီးသောကြောင့်
 လင်ကိုမကြည်ဖြူ၍ တပါးသော ရွာနိဂုံးသို့သွားလေရာ၊ ခရီးဝေး
 ကွာ၍ ပင်ပန်းသောကြောင့်၊ ထန်းပင်အောက်၌ နားနေစဉ်တွင်၊ သူ
 ငယ်အိပ်မိနို့မည် ဟု ယူဆိုးခင်း၍ သိပ်လေ၏။ ကျီးလည်း ပျံသာ၍
 ထန်းသီးပေါ်၌ နားလေရာ ထန်းသီးကြော၍ သူငယ်ထိပ်ထက်ကျ
 ၍ သေလေ၏။ ဝမ်းသေသည်ကို မြင်လျှင်၊ မျက်ရည်ယိုစီးလျက်
 သားလေကို ပြု၍ ကျီးပျံချသို့လိုက်လေ၏။ လယ်ထွန်ယော်
 ကျားလည်း ကန့် ဝင်းရိုး၌ ထားသော ထမင်းထုပ်ကို နေ့စဉ် ကျီးစား
 သောကြောင့် သောင်လေရာ၊ ကြော့ကွင်းတွင် မိသည့် ကျီးကို
 ယူမည်ဟုပြုရာ၊ သတို့သွီးလာ၏။ လယ်ထွန်ယော်ကျားလည်း ဤ
 ကျီးသည် ငါ့သွီးတကားဟုဆို၏။ ထိုအခါ သူငယ်အမိကလည်း
 သင်၏ကျီးဖြစ်ပြီတကား ငါ့သားကို သတ်လေကောင်းသလော
 ဟုဆို၍ အငြင်းအခုံဖြစ်ကြလျက်။ ပညာနည်းသော တရားသူကြီး
 ထံ တရားဆင်ကြလေသော်။ ယောကျ်ား လျော်စေဟု ဆုံးဖြတ်

သောကြောင့်၊ လယ်ထွန်ယောကျာ်း မသက်သာ၍၊ ပညာရှိ
 တရားသူကြီးထံ ဆိုကြပြန်လေသော်၊ ဤစကားသည် သင့်လင်
 နှင့်ရန်ဖြစ်၍ တရွာသို့သွားရာတွင်၊ ခရီးဝေးသဖြင့်ထန်းပင်ရိပ်၌
 နားနေရာ၊ သူငယ်ကိုထိပ်ထားလျက်၊ သူငယ်အိပ်ပျော်စဉ်၊ ထန်း
 သီးမှည့်ကျ၍ သေခဲ့သော်၊ သင့်လင်နှင့်ရန်ဖြစ်သည့်အမှုကြောင့်
 သာ သူငယ်သေရသည်ဖြစ်၍၊ လယ်ထွန်ယောကျာ်းနှင့် သား
 တယောက်ရအောင်ပြုလေ။ သားရမှသင့်လင်သို့ အပ်ပေးစေဟု
 ဆုံးဖြတ်လေ၏။ ။

၉။ ဇိုက်ထွစွာသောပုဏ္ဏားနှင့်တောခွေးအကြောင်း။

ရှေးသရောအခါ၊ သုမနဘုရားလက်ထက်တော်၌၊ ဝိရိကဉ္စ
 ပြည်တွင်၊ အတိအဓပုဏ္ဏားသည်နေ၏။ ထိုအခါ၊ တောခွေးတ
 ကောင်သည်မြို့သို့လာ၍၊ လူတို့စွန့်ပစ်သောအရိုးများကိုစားပြီး
 လျှင်မိုးသော်ခဲ့သော်၊ ဘေးကိုကြောက်သောကြောင့် တောသို့
 ဝင်၍နေ၏။ ထိုအခါ၊ အတိအဓပုဏ္ဏားသည် ကိုယ်လက်သုတ်
 သင်အံ့သောငှါ ချုံသို့ဝင်ရာ၊ တောခွေးကဲ့မြင်လေလျှင် ထုံထုံ
 ကိုကိုင်၍ ဝင်လေ၏။ ထိုခွေးလည်း ကြောက်ရွံ့သဖြင့်၊ အရှင်
 ပုဏ္ဏား အကျွန်ုပ်အသက်ကိုသတ်၍၊ အဘယ်အကျိုးရှိအံ့နည်း။
 မသတ်ပါလင့်။ ရွှေနှစ်ထောင်ပေးပါမည်ဟုဆို၏။ ပုဏ္ဏားလည်း
 ထိုခွေးစကားကို ကြားလျှင်၊ စည်းမိမိ၌ တပ်မက်သည်ဖြစ်၍၊
 နင့်ကိုငါမသတ်။ နင်ပေးမည်ဆိုသည့်အတိုင်းသာပေးတော့ဟု
 ဆိုကာလ၊ အရှင်ပုဏ္ဏား၊ ဤအရပ်၌အတိမှာရချေအံ့နည်း။ ငါ့နေ
 ရာသို့ ဆောင်ပါမှသာ ငါပေးနိုင်အံ့ဟုဆိုလျှင်၊ ဟယ်ခွေး၊ နင်
 ကား တောတိရစ္ဆာန်တည်း။ နင့်ကိုငါဆောင်၍ မသင့်တကား
 ဟုဆို၏။ ခွေးကလည်း၊ အရှင်၊ ပုဆိုးကို ပုခက်ပြု၍ ငါ့ကိုလွယ်
 သော် မြင်သူများလည်း သားမြေး မှတ်ကြလိမ့်မည်ဟု ဆိုသ
 တည်း။ ပုဏ္ဏားလည်း ဥစ္စာကို မက်သောကြောင့်၊ သင့်စကား

လင့်တပသည့်ဟုခွေးဆိုတိုင်းလွယ်၍ သွားလေရာ၊ ခွေးနေရာ
 သို့ရောက်လေလျှင်၊ အရှင်ပုဏ္ဏား၊ ငါ့ကိုမသတ်ပေသည်လျှင်
 ကျေးဇူးကြီးတပေစွာ၊ ရွှေနှစ်ထောင်ယူချေအံ့၊ နေဝင်သည်တိုင်
 အောင်အရှင်ဆိုင်းလင့်ပါဟုဆို၍၊ တောသို့ဝင်လေ၏။ ပုဏ္ဏား
 လည်း တနေ့ပတ်လုံး ရှောင်လင့်၍၊ နေရှာခဲ့သတည်း။ ခရီးသွား
 ယောက်ျား တယောက်သည် ပုဏ္ဏားကိုမြင်၍၊ အိုပုဏ္ဏား၊ အ
 ဘယ်ကိုရှောင်၍ နေသနည်းဟုမေးလေရာ၊ ပုဏ္ဏားလည်း ခွေးဆို
 တိုင်းပြန်ပြောလေ၏။ ထိုစကားကိုကြားလျှင်၊ ဤပုဏ္ဏားကား ခွေး
 ထက်အလွန်မိုက်စွာတကား။ သင့်အစာကိုမျှမရှာနိုင်သော ခွေး
 စကားကိုယုံလေပြီတကား။ သင့်နေရာသို့ပြန်လေဟုဆိုမှပြန်ခဲ့
 သတည်း။ ထို့ကြောင့် ပညာရှိသဘောသည်။ မယုံသင့်သူကို
 မယုံရာ၊ စူးစမ်းဆင်ခြင်ရာ၏။ မယုံသာသောစကားကိုယုံမှားချေ
 သော်ကား။ ယခင်ဆိုခဲ့သော ခွေး၏ လှည့်စားခြင်းကိုခံရသော
 ပုဏ္ဏားကဲ့သို့တည်း။ ။

၁၀။ မပေါင်းဘော်အပ်သူကိုပေါင်းဘော်မိ၍ အသက်
 ဆုံးရကြသူသုံးယောက်တို့၏အကြောင်း။

ရှေးသောအခါ၊ အမတ်သား၊ သေဋ္ဌေးသား၊ မင်းသားတို့သည်
 တက္ကသိုလ်ပြည်မှာ အတတ်ပညာသင်ကြံလေသော်၊ တယောက်
 ကား အရိုးလက္ခဏာ၊ တယောက်ကား အရုပ်လက္ခဏာ၊ တယောက်
 ကား နာမ်လက္ခဏာကို သင်ကြံ၍၊ တတ်မြော်ကြလျက် ပြည်သို့
 ပြန်သည်တွင် တောအုပ်တခု၌ ကျားရိုးကို တွေ့မြင်ကာလ၊ ဤသို့
 ကြံကြလေ၏။ ဤကျားရိုးကို စေ့စပ်၍ ကျားရုပ်ဖြစ်လျှင် တဖန် အ
 သက်သွင်း၍၊ ကျားရှင်ဖြစ်စေပြီးမှ၊ ၎င်းကျားနှင့် ငါတို့အတူသွား
 ရသဖြင့်၊ သမင်၊ ချေရိုင်း၊ ဆတ်များကိုကိုက်၍ ရသော် ငါတို့စား
 ရကြလတ္တံ့၊ ရန်သူတွေလျှင်လည်း ဤကျားဆီးတား၍၊ ငါတို့အန္တ
 ရာယ်မှလွတ်ရလတ္တံ့၊ ဟုကြံစည်ပြီးလျှင်၊ အရိုးလက္ခဏာတတ်သူ

ကအရိုးအတိုင်းစေ့စပ်လေ၏။ ရုပ်လက္ခဏာကိုတတ်သူကကျား
ရှုပ်အတိုင်းဖြစ်စေလေ၏။ နာမ်လက္ခဏာကိုတတ်သူကအသက်
သွင်းလေ၏။ ထိုအခါ၊ ကျားရှင်လျက် နောက်သို့ထိုက်လေရာ။
တောအုပ်မှ လွင်လွင်းသို့ ရောက်ကြလေလျှင်။ ဧညာင်ပင်ကြီး
အောက်တွင်သုံးယောက်အိပ်၍နေကြလေ၏။ ကျားလည်းလယ်
ပြင်ကြီး၌ စားနေမရှိ၍၊ အစာတော်လှ သောကြောင့်၊ ထိုယူသုံး
ယောက်တို့တွင် စာယောက်ကိုစား၍၊ အဖိုးကိုတမ်းအပင်သို့
ပစ်ထိုက်လေ၏။ ချစ်ယောက်သောသူတို့နိုးကြည့်လေသော်၊ ဟယ်
ကျား၊ လုလင်ဟယောက်တွယ်ပျောက်ပုန်းရှောင်လေပြီ။ နှင်နှင်
ငါတို့ချစ်ယောက်သား ရှိတော့သည်။ အမဲသားဟု ငါတို့ချကြ
သော် ငါတို့သုံးယောက်စေစားရကြတော့မည်ဟု ဆိုကုန်၏။
ကန္တာရခရီးသို့ရောက်ကြသေသော်၊ တယောက်ကိုစားပြန်၏။
ကြွင်းသောသူတယောက်ကလည်း၊ လုလင်ဟယောက်တွယ်ပျောက်
ပုန်းရှောင်ပြန်လေပြီ။ သမင်ဒရုတ်ခဲသော် ငါနှင့်ကျားသာစားရ
တော့မည်ဟုဆို၍ သွားကြရာ။ တရသောတောအုပ်သို့ခရီးကြ
လေလျှင်၊ ကျန်တယောက်ကိုလည်း စားပြန်လေ၍၊ လုလင်သုံး
ယောက်တို့ပျောက်ဆုံးခြင်းသို့ရောက်ကြ၏။ ထို့ကြောင့် ပညာ
ဖြင့်ဆင်ခြင်၍၊ မပေါင်းအော်အပ်သူကို ပေါင်းအော်ရာ။ ။

၁၁။ အလွန်တရားအရှက်ကြီးထွသောသေဋ္ဌေးနှင့်၊
ဆေတ္တာသည်အကြောင်း။

မေခင်္ကရာဇာများ သက်ထက်ပေသိ၍၊ သေဋ္ဌေးတယောက်
သည်၊ မိမိမယားနှင့်အတူ ခရီးသွားကြရာ၊ ညဉ့်အခါ ခရီးတွင်
ဆေတ္တာသည်နှင့်တွေ့လေသော်၊ သေဋ္ဌေးလည်းဆေတ္တာသည်
အားခရီးထွဲလေ၏။ ဆေတ္တာသည်လည်း သေဋ္ဌေးခရီးထွဲသည်
ကိုမြင်လျှင် ငါသာခရီးထွဲကောင်းသည်ဟုကား၊ သေဋ္ဌေးထွဲရာ
သယောဟု သေဋ္ဌေးပါးကိုပုတ်ခတ်လေ၏။ သေဋ္ဌေးလည်း သူ

လင်္ဂဗုဒ္ဓပေသည်ဟုခွေးဆိုတိုင်းလွယ်၍ သွားလေရာ။ ခွေးနေရာ
 သို့ရောက်လေလျှင်။ အရှင်ပုဏ္ဏား။ ငါ့ကိုမသတ်ပေသည်လျှင်
 ကျေးဇူးကြီးထုပေစွာ။ ရွှေနှစ်ထောင်ယူချေအံ့။ နေဝင်သည်တိုင်
 အောင်အရှင်ဆိုင်းလင့်ပါဟုဆို၍ တောသို့ဝင်လေ၏။ ပုဏ္ဏား
 လည်း တနေ့ပတ်လုံး မျှော်လင့်၍ နေရှာခဲ့သတည်း။ ခရီးသွား
 ယောက်ျား တယောက်သည် ပုဏ္ဏားကိုမြင်၍။ အိုပုဏ္ဏား။ အ
 ဘယ်ကိုမျှော်၍ နေသနည်းဟုမေးလေရာ။ ပုဏ္ဏားလည်းခွေးဆို
 တိုင်းပြန်ပြောလေ၏။ ထိုစကားကိုကြားလျှင်။ ဤပုဏ္ဏားကားခွေး
 ထက်အလွန်မိုက်စွာတကား။ သင့်အစာကိုမျှမရှာနိုင်သောခွေး
 စကားကိုယုံလေပြီတကား။ သင့်နေရာသို့ပြန်လေဟုဆိုမှပြန်ခဲ့
 သတည်း။ ထို့ကြောင့် ပညာရှိသဘောသည်။ မယုံသင့်သူကို
 မယုံရာ။ စူးစမ်းဆင်ခြင်ရာ၏။ မယုံသာသောစကားကိုယုံမှားချေ
 သော်ကား။ ယခင်ဆိုခဲ့သောခွေး၏ ဖြည့်စားခြင်းကိုခံရသော
 ပုဏ္ဏားကဲ့သို့တည်း။ ။

၁၀။ မပေါင်းဘော်အပ်သူကိုပေါင်းဘော်မိ၍ အသက်
 ဆုံးရကြသူသုံးယောက်တို့၏အကြောင်း။

ရှေးသောအခါ။ အမတ်သား။ သေဋ္ဌေးသား။ မင်းသားတို့သည်
 တက္ကသိုလ်ပြည်မှာ အတတ်ပညာသင်ကြားလေသော်။ တယောက်
 ကားအရိုးလက္ခဏာ။ တယောက်ကားအရုပ်လက္ခဏာ။ တယောက်
 ကားနာမ်လက္ခဏာကိုသင်ကြား၍။ တတ်မြော်ကြလျက် ပြည်သို့
 ပြန်သည်တွင်။ တောအုပ်တခု၌ ကျားရိုးကိုတွေ့မြင်ကာလ။ ဤသို့
 ကြံကြလေ၏။ ဤကျားရိုးကိုစေ့စပ်၍ ကျားရုပ်ဖြစ်လျှင် တဖန်အ
 သက်သွင်း၍။ ကျားရှင်ဖြစ်စေပြီးမှ။ ၎င်းကျားနှင့်ငါတို့အတူသွား
 ရသဖြင့်။ သမင်။ ချေ။ စိုင်း။ ဆတ်များကိုကိုက်၍ ရသော်ငါတို့စား
 ရကြလတ္တံ့။ ရန်သူတွေလျှင်လည်း ဤကျားဆီးတား၍။ ငါတို့အန္တ
 ရာယ်မှလွတ်ရလတ္တံ့ ဟုကြံစည်ပြီးလျှင်။ အရိုးလက္ခဏာတတ်သူ

ကအရိုးအတိုင်းစေ့စပ်လေ၏။ ရုပ်လက္ခဏာကိုတတ်သူကကျား
 ရုပ်အတိုင်းဖြစ်စေလေ၏။ နာမ်လက္ခဏာကိုတတ်သူကအသက်
 သွင်းလေ၏။ ထိုအခါ။ ကျားရှင်လျက် နောက်သို့ထိုက်လေရာ။
 တောအုပ်မှ လွင်ကျင်းသို့ ရောက်ကြလေလျှင်။ ညောင်ပင်ကြီး
 အောက်တွင်သုံးယောက်အိပ်၍ နေကြလေ၏။ ကျားလည်းလယ်
 ပြင်ကြီး၌ စားရန်မရှိ၍၊ အစာတော်ထုသောကြောင့်၊ ထိုသူသုံး
 ယောက်တို့တွင် တယောက်ကိုစား၍၊ အရိုးကိုတပါးအရပ်သို့
 ပစ်လိုက်လေ၏။ နှစ်ယောက်သောသူတို့မှီးကြသေသော်၊ ဟယ်
 ကျား၊ လုလင်တယောက်ကွယ်ပျောက်ပုန်းရှောင်လေမြီး နှင့်နှင့်
 ငါတို့နှစ်ယောက်သာ ရှိတော့သည်။ အမဲသားကို ငါတို့ရကြ
 သော် ငါတို့သုံးယောက်ဝေစားရကြတော့မည်ဟု ဆိုကုန်၏။
 ကန္တာရခရီးသို့ရောက်ကြလေသော်၊ တယောက်ကိုစားပြန်၏။
 ကြွင်းသောသူတယောက်ကလည်း။ လုလင်တယောက်ကွယ်ပျောက်
 ပုန်းရှောင်ပြန်လေပြီး သမင်ဒရယ်ရသော် ငါနှင့်ကျားသာစားရ
 တော့မည်ဟုဆို၍ သွားကြရာ။ တခုသောတောအုပ်သို့ရောက်ကြ
 လေလျှင်။ ကျန်တယောက်ကိုလည်း စားပြန်လေ၍၊ လုလင်သုံး
 ယောက်တို့ပျောက်ဆုံးခြင်းသို့ရောက်ကြ၏။ ထို့ကြောင့် ပညာ
 မြင့်ဆင်ခြင်၍၊ မပေါင်းအော်အင်သူကို မပေါင်းအော်ရာ။ ။

၁၁။ အလွန်တရာအရှက်ကြီးထွသော သေဋ္ဌေးနှင့်၊
 ဆေတ္တာသည်အကြောင်း။

မေခက်ရာဘုရား လက်ထက်ကော်၌၊ သေဋ္ဌေးတယောက်
 သည်၊ မိမိမယားနှင့်အတူ ခရီးသွားကြရာ၊ ညဉ့်အခါ ခရီးတွင်
 ဆေတ္တာသည်နှင့်ထွေလေသော်၊ သေဋ္ဌေးလည်းဆေတ္တာသည်
 အားခရီးထွေလေ၏။ ဆေတ္တာသည်လည်း သေဋ္ဌေးခရီးထွေသည်
 ကိုမြင်လျှင် ငါသာခရီးထွေကောင်းသည်တကား။ သေဋ္ဌေးထွေရာ
 သလောဟု သေဋ္ဌေးပါးကိုပုတ်ခတ်လေ၏။ သေဋ္ဌေးလည်း သူ

တပါးသိမည်ကိုရှက်သောကြောင့်နှလုံးမသာနေလေ၏။ တပါး
 သောသေဋ္ဌေးတို့လည်းအချင်းချင်းဆိုကြလေကုန်သဖြင့်၊ အစဉ်
 အတိုင်း ဤစကားကိုမင်းကြီးကြားလေသော်။ သေဋ္ဌေးကဲ့သို့
 တော်မူ၍ မင်းကြီးမေးတော်မူရ။ ဘိတ်ဘိတ်နေသေ၏။ နှစ်ကြိမ်
 သုံးကြိမ်မေးပြီးမှ မင်းကြီးလည်း အလွှားဆိုတိုင်း ဟုတ်ပေ၏ဟု
 ဆို၏။ ဆေတ္တာသည်ကုခေါ်၍ မေးလေသော်။ အက္ခန္ဓင်လွှဲရ
 မည်အတိုက်သေဋ္ဌေးလွှဲလေး ကြောင့် သူပါးကို အက္ခန္ဓင်ပုတ်
 ထိုက်ပပသည်ဟုမင်းကြီးအားထင်ရှေ့စက် ၏။ သေဋ္ဌေးလည်း
 စကားတစ်ခုမှမဆိုတတ်ဘဲ အလွန်ရှက်ထွ၍ နောက်ခိုင်းထိုင်
 လေ၏။ မင်းကြီးလည်း ဆေတ္တာသည်ကို သူလတ်တို့အား အပ်
 ထိုက်၍ လက်ခြေကိုဖြတ်စေ၊ ဘောင်နှင့်ချောလေဟုဆို၏။ ထို
 စကားကို သေဋ္ဌေးကြားလျှင် လက်ခြေကိုလည်း မဖြတ်ကြပါ
 လင့်။ ဘောင်နှင့်လည်း မမျောပါလင့်ဟု၍ သူသတ်တို့အား ရွှေ
 တကျပ်ပေးရာ၊ သူသတ်တို့လည်းထိုအကြောင်းကိုမင်းကြီးအား
 လျှော်ကြလေကုန်၏။ မင်းကြီးလည်းသေဋ္ဌေးကိုခေါ်၍။ သေဋ္ဌေး။
 အဘယ့်ကြောင့်မသတ်နှင့်ဟုဆိုသနည်းဟုမေးကာလ။ သေဋ္ဌေး
 ဆိုပြန်သည်ကား။ အရှင်မင်းကြီး။ ဤပြည်တွင်သာ ဆေတ္တာ
 သည်ကို အရှက်ခွဲပါစေ။ ဘောင်ဖွဲ၍ မျောလေဘိ တကား။
 ဘောင်တင်ရာ အရပ်၌ အဘယ့်ကြောင့် မျောသနည်းဟု မေးခဲ့
 သော်။ ငါခရီးလွှဲကောင်းသည်ကို သေဋ္ဌေးပြောင်းပြန်လွှဲသော
 ကြောင့် ပါးလှပုတ်မိချေသည်နှင့် အမျှာခံရသည်ဟုဆိုလျှင်။
 နှစ်ဆန်စောင်ကြီးထွ၏။ ငါပြည်နှင့်မတန်၊ တဖန်မျှာပြန်သဖြင့်၊
 ထိုထိုအရပ်ရပ်ကြား၌သည်ရှိသော်၊ မကောင်းနိုင်ခဲ့တကားဟု
 ဆိုလေ၏။ ထိုစကားကိုမင်းကြီးကြား၍ များစွာသောဆုလာဘ်
 ကိုသေဋ္ဌေးအားပေး၏။ သေဋ္ဌေးလည်းငါ့ပါးကိုဆေတ္တာသည်
 ပုတ်သောကြောင့် ဤဥစ္စာကို ငါရပေသည်ဟု ဆေတ္တာသည်
 အားပေးပြန်လေ၏။ ထိုထိုပေးပြီးမှသေဋ္ဌေးဦးခေါင်းဆေးလျှော်
 လေ၏။ ထို့ကြောင့် ပညာရှိတို့သည် ကွယ်ရာမြင်တိုင်း မဆို

ကောင်း၊ အမှုခပ်သိမ်းပင်အပြစ်မထင်သော်လည်း၊ ဘေးရောက်
လေဟူ၍ ဆိုကြကုန်သတည်း။ ။

၁၂။ ဝန်တိုသော အိုးထိန်းသည်နှင့် ခဝါသည်၏
အကြောင်း။

ရှေးသောအခါ၊ သုဓမ္မစာဘုရားရှင်လက်ထက်တော်၌၊ အိုး
ထိန်းသည်သည်၊ ခဝါသည်တယောက်ခဝါဖွပ်သဖြင့် အမြဲအရံ
ဥစ္စာ ပစ္စည်းများစွာ ပြည့်စုံလေသည်ကို မရှုထိုဘဲ၊ မကောင်း
သော အကြံကိုကြံသောကြောင့် ချောပစ်လေသည်မှာ။ အရှင်
မင်းကြီး၊ ဆင်တော်ကား အမည်း ဖြစ်ချေသည်။ ဆင်ဖြူ ဖြစ်
အောင်ခဝါသည်အား ဖွပ်ပါစေသော် ဆင်ဖြူရှင်မဖြစ်ပါလော
ဟုဆို၏။ (ဤသို့ ဈေးကွက်ခြင်းသည်ကား နောင်ဆင်ဖြူမဖြစ်လျှင်
စည်းစိမ်ချမ်းသာပျက်စီးလတ္တံ့ ဟုကြံ၍၊ ခဝါသည်အား ပျက်
စေလိုသောကြောင့် ဈေးကွက်သတည်း။) မင်းကြီးလည်း အိုးထိန်း
သည်လျှော့သောစကားကို ကြားလျှင်၊ အကယ်ပင်ထင်မှတ်၍၊
ပညာနည်းသောကြောင့် မဆင်ခြင်ဘဲ ခဝါသည်ကို ခေါ်လျက်။
ဟယ်ခဝါသည်၊ ဝါဆင်ကို ဖြူအောင် နှင်ဖွပ်လေဟုဆို၏။ ခဝါ
သည်လည်း အိုးထိန်းသည်၏ အကြံကို သိ၍၊ မင်းကြီးကို ဤသို့
လျှော့၏။ အရှင်မင်းကြီး၊ ကျွန်ုပ်တို့ ခဝါသည် အထက်သည်ကား၊
မြင်းချေးဆပ်ပြာနှင့် အဝတ်ပုဆိုးကို ပေါင်းတင်၍ ဖွပ်ရမှ ဖြူနိုင်
ပါသည်။ အရှင်မင်းကြီး ဆင်တော်ကိုလည်း ထိုနည်းတူ ပေါင်း
တင်၍ ဖွပ်ရမှ ဖြူနိုင်မည်ဖြစ်သောကြောင့်၊ ဆင်တော်နှင့် တန်ခုံ
သော ပေါင်းအိုးပေါင်းချောင်နှင့် ပေါင်းစာင်မှာ အကျွန်ုပ်ဖြူအောင်
ဖွပ်နိုင်ပါသည်ဟု လျှော့သောစကားကို မင်းကြီးကြားတော်မူ
လေသော်၊ ဖျဉ်းအိုးပေါင်းချောင်တို့မူကား ခဝါသည်တို့အရာ
မဟုတ်ပေ။ အိုးထိန်းသည်တို့အရာသာ ဖြစ်လေသည်ဟု အိုးထိန်း
သည်ကို ခေါ်တော်မူပြီးလျှင်၊ ဟယ်အိုးထိန်းသည်၊ ဖျဉ်းအိုးပေါင်း

ချောင်း၌ ဆပ်ပြာရေဆွတ်၍ ပေါင်းရမည်ဖြစ်သောကြောင့်၊ ငါ
ဆင်တော်နှင့်တန်ခုံသောဖျဉ်းအိုးကိုလုပ်လေ့ဟုဆိုတော်မူ၏။
အိုးထိန်းသည်လည်းမင်းကြီးစကားကိုကြားလေသော်၊ အဆွေ
အမျိုးတို့ကိုရုံးစုခေါ်ငင်၍၊ မြေကိုများစွာပုံပြီးလျှင်၊ ဆင်နှင့်တန်
ခုံသောဖျဉ်းအိုးကိုလုပ်ပြီးလေသော်၊ မင်းကြီးအားဆက်လေ၏။
မင်းကြီးလည်း၊ ခဝါသည်ကိုခေါ်၍၊ ပေးအပ်တော်မူ၏။ ဆပ်ပြာ
ရေထည့်၍၊ ဆင်ခြေနှင့်နင်းသော်၊ ဖျဉ်းအိုးကွဲလေ၏။ တဖန်ခိုင်ခံ့
အောင်လုပ်ပြန်သော်လည်း၊ ထူလွန်းသောကြောင့် မကျက်နိုင်။
ပါးလွန်းသော်ကား ဆင်ခြေနှင့်နင်းလျှင်မခံနိုင်သည်နှင့်ကွဲပျက်
လေ၏။ ယင်းသို့လုပ်ရဖန်များသောကြောင့်အိုးထိန်းသည်သည်
မိမိအလုပ်ကို လုပ်၍၊ မစားနိုင်သဖြင့် ပျက်စီးခြင်းသို့ ရောက်ရ
လေသတည်း။ ထို့ကြောင့်သူတပါးတို့ကိုပျက်စီးအောင်ကြံသော
သူသည်၊ သူ့ကိုကြံသည်မမည်။ မိမိကိုယ်ကိုသာ ကြံသည်မည်
ရာ၏။ မိမိ၌ဥစ္စာနည်းပါးသော်လည်း၊ သူတပါးကို ဤကဲ့သို့မကြံ
စည်ရာ။ စဉ်းလဲခြင်းအမှု၌ပြုကျင့်သမျှသောသူတို့ကိုရှောင်ကြဉ်
အပ်သတည်း။ ။

၁၃။ ဥဒိစ္စပုဏ္ဏားသားအမိသုံးယောက်တို့၏
အကြောင်း။

တဏှက်ရာ သုရားမြတ်စွာလက်ထက်တော်၌၊ ဥဒိစ္စပုဏ္ဏား
သည် အကုဇေသော ဥစ္စာရှင်ဖြစ်၍၊ သမုဒ္ဒိတ္တကုမာရီမည်
သောသတို့သွီးတယောက်သာရှိသည်။ တဆဲ့ငါးနှစ်အရွယ်သို့
ရောက်လတ်သော် ဆင်ခြင်တိုင်းစာခြင်းငှါ စွမ်းနိုင်သော အာ
ဝဇ္ဇန်းအတတ်ကိုတတ်လတ်၍၊ ယခုငါ့မိဘ၌ငါတယောက်သာ
ရှိသတည်း။ ငါ၌ချစ်ခြင်းမရှိ၊ သူတို့ခက်ထန်သောကြောင့် ဥစ္စာ
များစွာရှိပါလျက် မပေး။ သေခြင်းကို ရောက်ကြလေသော်၊ ငါ
ကား မိန်းမဖြစ်ခဲ့သဖြင့်၊ ဤဥစ္စာတဏှာတို့သည် မင်း၏တဏှာ
သာဖြစ်ချေတော့မည်။ ငါလည်းပျက်စီးခြင်းသို့ရောက်ချေတော့

မည်ဟုကြံ၍။ တနေ့သ၌ မိဘအိပ်ကြရာ၌ အနုလ္လပတ္တမြားထား
 သည်ကုသိ၍။ ပုဏ္ဏားလင်မယားတို့ခေါင်းလျှော်သွားကြသည့်
 အခိုက်၌ကံထားလေ၏။ အဝတ်ပုဆိုးလဲသောအခါ။ ပုဏ္ဏားသတ်
 ရ၍။ ပုဏ္ဏားမငါ့အိပ်ရာ၌ထားသော အနုလ္လပတ္တမြားသည်ရှိပါ
 ၏လောဟုမေး၏။ ရှင်ပုဏ္ဏား။ ငါထွက်လာစဉ် မမြင်ဟုဆိုလေ
 သျှင်။ ပုဏ္ဏားလည်း လျှင်စွာပြန်ပြေးလေ၏။ သွီးလည်း၌ကံထား
 ပြီးမှမိဘကိုခြေဆေးရေးသွန်၍ နေလေ၏။ ပုဏ္ဏားလည်းရောက်
 လျှင်ကြည့်ရှု ရှာတွေ့သော်လည်း မရ၍။ ချစ်သွီး။ ငါတို့ခေါင်း
 လျှော်သွားကြသည့်နောက် အိပ်ရာအောက်၌ ပတ္တမြားကုယူသ
 လောဟုမေးလျှင်။ ကျွန်တော်မ မတ်ပါဟု ဆို၏။ ထိုစကားကို
 ကြားလျှင် သွီးနှင့်ငြင်းခုံကြ၍။ ရွာလက်တရားသူကြီးထံတရား
 ဆင်မည် သွားလေသော်။ တရားသူကြီးသည် သွီးနှင့် မိဘသုံး
 ယော်ကုစစ်မေးစရာမရှိပြီဟုဆို၏။ ပုဏ္ဏားလည်း မသက်သာ၍
 မြို့ကွပ်ထံ သွားပြန်လေသော်။ မြို့ကွပ်လည်း ရွာလက် တရား
 သူကြီးနှင့်အတူ ဆုံးဖြတ်လေ၏။ ပုဏ္ဏားလည်း မသက်သာ၍
 မင်းထံသို့ရောက်ပြန်လေ၏။ မင်းလည်း အမတ်ကြီးကိုခေါ်၍။
 အမတ်ကြီး။ ခုနစ်ရက်အတွင်းတွင် ဤတရားကိုစစ်မေးမြန်း၍
 ရအောင် ပြုလေ။ မရလျှင် စည်းစိမ်ပျက်စိန်မည်ဟု ဆိုသော
 ကြောင့်။ အလွန်ပိုးရိမ်သည်ကု သွီးငြိပ်လျှင် ခမည်းတော်မင်း။
 အဘယ်ကြောင့်ပိုးရိမ်သနည်းဟုမေး၏။ ချစ်သွီး။ ပုဏ္ဏားပုဏ္ဏားမ
 သွီးသုံးယော်တို့ ငြင်းခုံကြသည့်ပတ္တမြားကုစစ်ကြောရှာတွေ့၍
 မရချေသော်။ ငါ၏စည်းစိမ်ချမ်းသာကု ပျက်စီးစေမည်ဟု မင်း
 ကြီးဆိုသောကြောင့် ငါပိုးရိမ်သည်ဟုဆို၏။ ထိုစကားကို သွီး
 ကြားလျှင် ခုနစ်ရက်အတွင်း စစ်ဆေး၍ ဤအမှုကို ရအောင်
 ထင်ရှားစွာပြုပါမည်ဟု လျှောက်လေတော့ဟုဆိုသည့်အတိုင်း။
 အဘလည်းမင်းကြီးအားလျှော်လေရာမင်းကြီးလည်းကောင်းပြီ
 ဟု ဆို၏။ အမတ်ကြီးသွီးလည်း ခမည်းတော်။ လိမ္မာသော စာချီ
 တယောက်ကိုခေါ်ဟု ဆို၍။ အဘလည်း စာချီတယောက်ကို

ခေါ်စေ၏။ ပုဏ္ဏား ပုဏ္ဏားမတို့ကိုခေါ်၍။ အကုဋေဥစ္စာရှင်ဖြစ်
 သောရှင်ပုဏ္ဏားတို့၏အမှုအဘယ်သို့ဖြစ်ကြသနည်းဟုမေး၏။
 အမတ်ကြီးသွီး။ ငါတို့ ထိမ်းမြားကြသည့်နေ့မှစ၍ ဤမျှသော
 ဥစ္စာရှင်ဖြစ်ခြင်းသည်ကား။ သားသွီးတို့အား ဆင်းရဲခြင်းမဖြစ်
 စိမ့်သောငှါ ဆည်းပူးပါသည်ဟု ဆိုကြ၏။ သွီးကိုခေါ်၍ မေး
 သော်။ အမတ်ကြီးသွီးလည်းမိန်းမသား၊ ကျွန်မလည်းမိန်းမသား
 ဖြစ်သည်။ ငါတို့ဘဝိသေကုန်ခဲ့သော်ဥစ္စာကိုမင်းပေးသရွေ့သာ
 ရချိမ့်မည်ဟုဆိုပေ၏။ ထိုစကားအတိုင်းစာချိုကိုရေးမှတ်စေ၍၊
 ပုဏ္ဏား ပုဏ္ဏားမတို့အား ခေါ်မေးပြန်ရာ။ ငါတို့ဆည်းပူးသော
 ဥစ္စာနည်းသည် ဖြစ်စေ၊ များသည် ဖြစ်စေ၊ သားသွီးတို့တို့သာ
 မဟုတ်ဘဲလောဟု ဆိုသောစကားကို ကြားသော်။ စာချိုကို
 ရေးမှတ်၍ ထားစေ၏။ ထိုစကား၏အဓိပ္ပါယ်သော်ကား။ သွီး၌
 ဥစ္စာရှိသည်မှန်လေပြီ။ ပုဏ္ဏားတို့သွားကြလေတော့။ သရဒ္ဓိဗိတ္တ
 ကုမာရီကိုငါနှင့်အတူနေစေဦး။ မေးမြန်းသွေးရွေးပြီးမှ ပိုလာစေ
 မည်ဟုဆိုလျက်။ တဖန်ပုဏ္ဏားသွီးကို ခေါ်ထားလိုက်၍။ အတူ
 တကွစားသောက်ရာတွင်။ အမတ်ကြီးသွီးလည်း သူငယ်မလက်
 တွင်ရှိသော ဥစ္စာကို အဘယ်သို့ ရအံ့နည်းဟုကြံ၍ အဘထံသို့
 ချဉ်းကပ်လေ၏။ ခမည်းတော်တွင် ရှိသော အနန္တပတ္တမြားကို
 ပေးဦးမှသာ ထိုပတ္တမြားကို ရချိမ့်မည်ဟုဆိုရာ။ အမတ်ကြီး
 လည်း ပတ္တမြားကိုပေး၏။ အမတ်ကြီးသွီးလည်း ပုဏ္ဏားသွီးသို့
 ချဉ်းကပ်၍ အကျွမ်းဝင်အောင်ပြုပြီးလျှင် ကျီစားကြ၏။ ကျီစား
 ကြရာတွင်မှ အကျွမ်းဝင်၍ ပုဏ္ဏားသွီးအား ပတ္တမြားကို ပြ၍
 ဖြစ်လျှင်။ အရှင်ဥစ္စာသော၊ သူတပါးဥစ္စာလောဟု မေးသော်။
 ငါ့အဘဥစ္စာသာ။ ငါ့အမိအဘသေလွန်လျှင် မင်းဥစ္စာဖြစ်လိမ့်
 မည်။ ထို့ကြောင့် ငါ့ဝှက်ထားသည်ဟု အမတ်ကြီးသွီးဆိုသော
 စကားကို ပုဏ္ဏားသွီး ကြားသော အခါ။ ကျွန်တော်မိမိလည်း
 ၎င်းနည်းတူရှိသည်ဟုဆိုသောစကားကို အမတ်ကြီးသွီးကြား
 လျှင်။ ငါတို့နှစ်ယောက်မှာမိန်းမချင်းဖြစ်ကြသည်။ စိတ်သဘော။

အဆို အမိန့်၊ အကြိန်နက်နဲခြင်းလည်း တူကြသည်။ ထိုဥစ္စာကို ပေါင်း၍ ဝှက်ထားသော အဖြစ်ကို သူတပါး မသိစေလင့်ဟုဆို၏။ အရှင်ဥစ္စာနှင့်လည်း တူသည်ဖြစ်၍၊ ငါ့ဥစ္စာကို မိဘတို့ ထွေကြ မည် စိုးသောကြောင့်၊ အရှင်ဥစ္စာနှင့် အတူ ကျွန်မထားပါမည်ဟု ဆို၍၊ ထိုပတ္တမြားကို ပေးအပ်ခဲ့၏။ အမတ်ကြီးသိဒ္ဓိသည် ထို ပစ္စည်းကို ရလျှင်၊ အဘအား ပေးလေ၏။ အမတ်ကြီးလည်း အဘယ်မှာ ရချေသနည်းဟု စာချိုကို ခေါ်မေးရာ၊ စာချိုလည်း သတို့သိဒ္ဓိအစီရင်ကို ပြန်ပေ၏။ အမတ်ကြီးလည်း၊ ကြော်၊ ငါ့သိဒ္ဓိ ကား ပညာရှိစွာ တကားဟု စာချိုနှင့် တကွ ပတ္တမြားကို မင်းအား ဆက်သည်တွင်၊ အတိမှာ ရသနည်းဟု မင်းကြီးမေးတော်မူကာ လ၊ အကျွန်ုပ်သိဒ္ဓိစစ်ဆေး၍ ရပါသည်ဟုဆိုလေ၏။ မင်းလည်း ပတ္တမြားကို ဥဒိစ္စပုဏ္ဏားအား အပ်ပေးလေသော်၊ အရှင်မင်းကြီး၊ အတိမှာ ရသနည်းမေးရာ၊ မင်းမျက်စိတည့်၍ ရသည်ဟု ဆိုပေ ၏။ အမတ်ကြီးသိဒ္ဓိကိုလည်း မိထုရားအရေ၌ တင်မြှောက်ထား လေသတည်းထို့ကြောင့် ပညာရှိတရားသူကြီးတို့သည် ဝေဇ္ဇာ စစ်ကြောမေးမြန်း၍ ဆုံးဖြတ်ကြရာသည်။ ။

၁၄။ သေဋ္ဌေးသားနှင့်၊ ဖြေပါ။ ကြောင်၊ ခွေးတို့၏ အကြောင်း။

ကောဏာဂုံကုရားရှင်သက်ထက်တော်၌၊ မင်းသား၊ အမတ် သား၊ သေဋ္ဌေးသား၊ သူဆင်းရဲသား လေးယောက် တို့သည်၊ တက္ကသိုလ်ပြည်မှာ အတတ်ပညာ သင်ကြလေသော်၊ မိမိတို့ အလျှောက်၊ တတ်မြောက်ကြပြီးလျှင်၊ ဆရာအား အတတ်ဂုဏ်ကို မေးကြရာ၊ ဆရာလည်း ပြောပေ၏။ ကမ္ဘာဦး၌ ဂဟပတိဝေဿ ပြည်တွင် သေဋ္ဌေးကြီးလေးယောက်ရှိကြသတည်း။ ထိုသေဋ္ဌေး လေးယောက်တို့သည် အလွန်ချစ်ခင်ကြ၍၊ တယောက်စီးဝှီး ကိုတယောက် အထိုရှိကြ၏။ ထိုအခါ၊ သေဋ္ဌေးတယောက်သေခဲ့

သော်၊ သားယောက်ျားထယောက်သာရှိ၍၊ ထိုသားကို အမိ
 သေဋ္ဌေးမက၊ချစ်သား၊မောင့်ဘသေခဲ့ပြီ။ မောင်သည် ရင်သွေး
 ဖြစ်၍ အမွေခံထိုက် ငြားသော်လည်း ငယ်သေးသောကြောင့်
 မောင့်ဘ၏မိတ်ဆွေသေဋ္ဌေးသုံးယောက်ထံ အတတ်ပညာသင်ပါ
 ဦးလော့ဟု အသပြာ သုံးရာ ပေး၍၊ ညွှန်ဆိုက်လေ သတည်း။
 သေဋ္ဌေးသားလည်း သေဋ္ဌေး အဆောင်အယောင်နှင့် တကွ၊
 သေဋ္ဌေးသုံးယောက်ထံသို့သွားလေရာ၊ ယောက်ျားတယောက်
 ခွေးတကောင်ကိုယူ၍၊ လာသည်ကိုတွေ့ကာလ၊ သေဋ္ဌေးသား
 က၊ ဟေ့ယောက်ျား၊ ခွေးကိုရောင်းမည်လောဟုမေးရာ။ ဝယ်
 တပြီးကား ငွေအသပြာတရာပေးလော့ဟုဆို၏။ သေဋ္ဌေးသား
 လည်းအသပြာတရာပေး၍၊ အမိအိမ်သို့ပြန်ပြီးလျှင်အကြောင်းကို
 သိစေလေ၏။ သေဋ္ဌေးမလည်း ငါ့လင်မိတ်ဆွေ သေဋ္ဌေးတို့ကို
 အစီရင်ခံ၍၊ ဝယ်သည်ဖြစ်ရသည်ဟု ထင်လျက် ကောင်းစွာ
 ကျွေးမွေး ထားလေ၏။ ။ တနေ့သန္တိ နံနက် ထမင်းစားပြီး၍
 ခရီးသွားသေသော်၊ ယောက်ျားတယောက် ကြောင်ကိုယူလာ
 ၏။ သေဋ္ဌေးသားလည်း၊ ဟေ့ယောက်ျား၊ ကြောင်ကိုရောင်းမည်
 လော့ဟုမေးကာလ၊ သေဋ္ဌေးသားဝယ်သော်ကားအသပြာတရာ
 ပေးလော့ဟုဆိုလျှင်၊ အသပြာတရာပေး၍၊ မိခင်ထံသို့၊ ထို့နည်း
 အတူပို့စေလေ၏။ အမိလည်း ငါ့သားသည် ငါ့လင်၏မိတ်ဆွေ
 သေဋ္ဌေးတို့ကိုအစီရင်ခံ၍၊ ဝယ်သည်ဖြစ်ရာ၏ဟုထင်၍၊ ကောင်း
 မွန်စွာကျွေးမွေးထားလေ၏။ ။ တနေ့သန္တိထမင်းစားပြီး၍၊ ခရီး
 သွားသော်၊ ယောက်ျားတယောက် ခြေပါကိုကိုင်၍၊ လာသည်ကို
 သေဋ္ဌေးသားမြင်လျှင်၊ ဟေ့ယောက်ျား၊ ဤခြေပါကိုရောင်းမည်
 လော့ဟုဆိုရာ၊ ဝယ်တပြီးကား ငွေအသပြာတရာပေးလော့ဟု
 ဆိုလျှင်၊ အသပြာတရာပေး၍၊ အမိအိမ်သို့ပြန်စေ၏။ အမိလည်း
 ငါ့လင်၏မိတ်ဆွေသေဋ္ဌေးတို့ကိုအစီရင်ခံ၍၊ ဝယ်သည်ဖြစ်ရာ
 ၏ဟု ကောင်းစွာကျွေးမွေး ထားလေ၏။ ။ သေဋ္ဌေးမလည်း
 ခွေးနှင့်ကြောင်ကို အိမ်တိရစ္ဆာန်ဖြစ်သောကြောင့်၊ မကြောက်

မရွံ့ကျွေးမွေးထားလေ၏။ မြွေပါကိုမူကား၊ တောတိရစ္ဆာန်ဖြစ်
 သောကြောင့်၊ ကြောက်ကြောက်ရွံ့ရွံ့နှင့်ကျွေးမွေးထားရလေ
 ၍။ နှလုံးမသာ ညှိုးကြီးစွာရှိလေ၏။ သေဋ္ဌေးမ ကုံးကွယ်သော
 ဆရာအရှင် ဆွမ်းခံ ဝင်သာသော်၊ သေဋ္ဌေးမအိမ်က သက်၍
 ဆွမ်းသောင်းရာ၊ တကာမကိုမြင်လျှင်၊ ကြော်၊ တကာမကြို့ထိုစွာ
 တကားဟုမေး၍၊ လောကဓံတရားရှစ်ပါးကိုလည်း ဟောပြောပေ
 ၍။ တပည့်တော်မသည် အခြားကြောင့် ကြိုသည်မဟုတ်ပါ။
 သားကိုအဘ၏မိတ်ဆွေသုံးယောက်ထံ၊ အတတ်ပညာသင်ရန်
 အသပြာသုံးရာပေး၍၊ သွားပါလေစေသော်၊ တနေ့လည်းခွေးကို
 အသပြာတရာပေးဝယ်၍၊ ပိုလာစေ၏။ တနေ့လည်း ကြောင်ကို
 အသပြာတရာပေးဝယ်၍၊ ပိုလာစေ၏။ တနေ့လည်း မြွေပါကို
 အသပြာတရာပေးဝယ်၍၊ ပိုလာစေ၏။ ခွေးနှင့်ကြောင်ကို အိမ်
 တိရစ္ဆာန်ဖြစ်၍၊ မကြောက်မရွံ့။ မြွေပါကိုသော်ကား၊ တော
 တိရစ္ဆာန်ဖြစ်၍၊ မြင်လျှင်ပင်၊ ကြောက်လန့်သောကြောင့် ကိုယ်
 လက်မျက်စိကြိုပါသည်ဟူ၍၊ ဆရာအားလျှော့၏။ ဆရာလည်း
 တောသို့သွား၍၊ လွှတ်သေဟုဆို၏။ ဆရာမိဘစကားကိုမလွန်၊
 အာဏာမဆန်အပ်သောကြောင့်၊ ဆီလူးသော အစာနှင့် တကွ
 တောသို့ လွှတ်လိုက်လေ၏။ မြွေပါသည် တောသို့ရောက်လျှင်
 ကြိုမိသည်မှာ။ သေဋ္ဌေးသားသည် အသပြာတရာပေးဝယ်၍၊
 လက်သို့ ရောက်လျှင် ဝါကို ကောင်းစွာ ကျွေးမွေး ပေသည်။
 အသက်ကိုလည်း လွှတ်ပေသည်။ ကျေးဇူးရှင်ကို ကျေးဇူးဆပ်
 မည်ဟုတော၌ရသောမဏိဇောတပတ္တမြားလက်စွပ်ကိုခံတွင်း
 နှိပ်၍၊ သွားပြီးလျှင်၊ ဤလက်စွပ်ကား၊ လက်စွပ်မည်ကာမဟုတ်ပါ။
 ခပ်ထိမ်းသော အလိုကို ပေးတတ်သော၊ တောင့်တလေရာ ရ
 လတ္တံ့သော ပတ္တမြားတည်း။ လက်တွင်ဝတ်၍၊ မြိတ်ပါစေ။ သူ
 တပါးကို မဝတ်ပါစေလင့်ဟု၊ သေဋ္ဌေးအား ပြော၍၊ ပေးခဲ့ပြီး
 သော်၊ တောသို့ဝင်ပြန်လေ၏။ သေဋ္ဌေးသားလည်း တောင့်တ၍၊
 တညဉ့်ခြင်းတွင်အိမ်ရှေ့၌ပြာသာဒ်ဘုံပေါက်လာ၍၊ မင်းစသော

ပြည်သူ အပေါင်းတို့ ကြည့်လာကြ ကုန်၏။ မင်းကြီး လည်း
 သေဋ္ဌေးသားနှင့်သမီးတော်ကိုဆောင်နှင်းလေ၏။ ထိုအခါတွင်
 မင်းသမီးဆရာတော်ပုဏ္ဏားသည် သေဋ္ဌေးသား၏ လက္ခဏာ
 ကြည့်သော်ကား။ တပါးကိုမမြင်။ လက်စွပ်တချက်သာမြင်လေ
 ၏။ သေဋ္ဌေးသားအရပ်တပါးသို့သွားစဉ် ပြာသာဒ်တွင်းသို့ဝင်
 ပြီးလျှင် သာယာစွာသော စကားကို ပြောဆို၍ မင်းသမီးကို
 သေဋ္ဌေးသားမြတ်နိုးပါ၏လောဟုမေး၏။ အရှင်ပုဏ္ဏား။ အဘယ်
 မေးတွယ်ရှိအံ့နည်း။ ထိုသူကား သေဋ္ဌေးသား။ အကျွန်ုပ်ကား
 မင်းသမီးဖြစ်၏ဟု ဆို၏။ သင်မင်းသမီးကို ချစ်သည်မှန်သော်
 လက်စွပ်ကိုဝတ်ရပါ၏လောဟု ပုဏ္ဏားကမေး၏။ ဆရာ၊ လက်
 စွပ်ကို ငါမဝတ်သော်၊ အဘယ်သူဝတ်ရအံ့နည်းဟု ဆိုပေ၏။
 မင်းသမီးလည်း တနေ့သ၌ သေဋ္ဌေးသားကိုလက်စွပ်ဝတ်ပါရ
 စေဆိုလျှင်၊ အလွန် ချစ်မြတ်နိုးသောကြောင့်၊ ချွတ်၍ ပေးပြီး
 သော်၊ ဤလက်စွပ်ကိုသူတထူးအားချွတ်၍ ပြောလင့်။ လက်တွင်
 ဖြစ်ပါစေဟုဆို၏။ တနေ့သ၌ သေဋ္ဌေးသားမရှိခိုက်ပုဏ္ဏားလာ၍
 သာယာစွာပြောပြီးသော်၊ ယမန်ကဆိုသည့်အတိုင်း လက်စွပ်
 ဝတ်ပါရ၏လော။ ဝတ်ရသော် အဘယ်မှာရှိသနည်းဟုမေး၏။
 ဆရာတော်၊ သည်မှာရှိပါသည်ဟုပြောပေ၏။ သိးတော်ချွတ်၍ ပြ
 ပါဟုတောင်းပန်လတ်သော်။ အထိန်းတော်က။ အရှင်သိး၊ ဆရာ
 တော်ပင်ပန်းစွာတောင်းသည်ကို ကြည့်ပါစေတော့ဟုဆိုသော
 ကြောင့်၊ ပုဏ္ဏားအားချွတ်၍ ပြပေ၏။ ပုဏ္ဏားလည်း လက်စွပ်ကို
 ရလေသော်။ ကျီးယောင်ဆောင်၍ လူမရောက်နိုင်သောသမုဒြာ
 အလယ်မှာပြာသာဒ်နှင့်နေလေ၏။ သေဋ္ဌေးသားလာ၍ လက်စွပ်
 ကိုပုဏ္ဏားယူကြောင်းကိုကြားလျှင်၊ မင်းသိးကိုဆို၏။ သူတပါးတို့
 ကိုမပြပါလင့်ဆိုလျက် ပြချေသောကြောင့်။ သမုဒြာ၏အလယ်
 မှာ မရနိုင်ချေပြီဟု ကြံမြင်လျက်နေလေ၏။ ။ တနေ့သ၌လူတို့
 နေရာအရပ်နှင့်မနီးမဝေးကြာမျိုးငါးပါးနှင့်ပြည့်စုံသောရေကန်
 ၌၊ နတ်သိးတို့ရေချိုးလာသော်၊ ဘယကံတန်ဆာကိုချွတ်၍ ကမ်း

နားမှာထားလေ၏။ သေဋ္ဌေးသားမွေးထားသောကြောင့်လည်း။
 ထိုဘယကံတန်ဆာကို ခိုး၍ ထားလေ၏။ နတ်သွီးတို့လည်း ဤ
 တန်ဆာသည်လူတို့နှင့်မတန်၊ နတ်နှင့်သာတန်ပါသည်။ ပေးပါဟု
 ကြောင်ကိုတောင်းကြ၏။ ကြောင်ကလည်း၊ သင်နတ်သမီးတို့၊
 သမုဒြာအလယ်တွင်ပြာသာန်နှင့်နေသောပုဏ္ဏားရှိရာသို့ငါ့သွား
 ရအောင်ခရီးကိုတန်ဆင်းသော်ကား၊ ငါပေးမည်ဆိုလျှင်၊ နတ်
 သမီးတို့လည်းတန်ဆင်းကြလေရာ၊ ကြောင်သည်ထိုနေ့ပင်တန်
 ဆင်းသော လမ်းကို ဖြည်းညှင်းစွာ သွားလေသော်။ ပုဏ္ဏားနေ
 သောပြာသာန်သို့ရောက်၍ ကြည့်သောအခါ၊ လက်စွပ်ကိုဝတ်
 လျက်ပုဏ္ဏားအိပ်ပျော်နေသည်ကိုမြင်၍၊ လက်စွပ်ကိုဖြည်းညှင်း
 စွာချွတ်၍ ယူခဲ့ပြီးလျှင်၊ သေဋ္ဌေးသားအား အပ်၍၊ ကျေးဇူးဆပ်
 လေသတည်း။ ထိုအခါ၊ ပုဏ္ဏားလည်း ရေတွင်နစ်၍ သေလေ၏။
 သေဋ္ဌေးသားသည်လည်း ထိုလက်စွပ်ကိုပြန်ရလျှင်၊ တောင့်ဟ
 တိုင်းပြည့်စုံလေ၏။ ထို့နော်ခိုးသားငါးရာတို့သည် သေဋ္ဌေး
 သားကိုသတ်၍ လက်စွပ်ကိုယူမည်လာကြရာ၊ ခွေးသည် ငါ့ကို
 အဘိုးဤမျှစဉ်ပေး၍၊ ကောင်းမွန်စွာကျွေးမွေးပေသောအရှင်ကို
 သတ်ကြမည်လာကြသောခိုးသူအကြီးအမှူးကို ကိုက်သတ်၍၊
 ရေတွင်းမှာချထားလေ၏။ ထိုခိုးသူ၏ငယ်သားတို့လည်း ကြော်
 ၍ထွက်ပြေးကြလေ၏။ မိုးသော်လျှင်ခွေးက၊ သေဋ္ဌေးသားကို
 ပြောသည်မှာ။ မနေညဉ့်ကအကျွန်ုပ်မအိပ်ရ။ အလွန်ပင်ပန်းလှ
 သည်ဟုဆို၏။ အဘယ့်ကြောင့်နည်းဟု သေဋ္ဌေးသားကမေး
 သော်။ ခွေးကခိုးသားငါးရာတို့သည် သေဋ္ဌေးသားကိုသတ်၍၊
 လက်စွပ်ကိုယူမည်ဟုလာကြရာ၊ ထိုသူတို့တွင် ခိုးသူအကြီးအ
 မှူးကိုကိုက်သတ်၍ ရေတွင်းသို့ချလိုက်လျှင်နောက်ပါခိုးသူအား
 လုံးတို့ ထွက်ပြေးလေကုန်၏။ သေဋ္ဌေးသား၏ကျေးဇူးကြီးထွ
 သောကြောင့်၊ အသက်စည်းမိခံကို စောင့်ပါသည်ဟု ဆို၏။
 သေဋ္ဌေးသားလည်း၊ ဩော်၊ တိရစ္ဆာန်ပင်ဖြစ်လျက် အသပြာ
 တရာပေး၍၊ ကျွေးမွေးထားပေသည်ဟု ငါ့ကို သူတို့ကျေးဇူး

စကားဆိုသေကုန်၏။ ငါ့အသပြောတရားပေးသောတိရစ္ဆာန်သုံး
 ဦးကြောင့် ဤသို့သောစည်းစိမ်ထက်စားရပေသည်တကား
 ဟုတောသို့သွား၍ ခြွေပါကံ သူပြီးလျှင်တိရစ္ဆာန်သုံးဦးကိုအတု
 နေစေ၍ ကောင်းမွန်စွာ ကျွေးမွေးထား၏။ ထိုအခါ ခြွေပါက
 ပတ္တမြားလက်စွပ်ကို ရှေးဦးစွာ ငါ့လာလျှင် ပေးသောသူ ဖြစ်
 သောကြောင့် ရှေ့ကနေ၍ ဦးစွာစားရကောင်းဖြစ်သည်ဟုဆို
 ၏။ ကြောင်ကလည်း သင်ပေးသောဥစ္စာသည် ကားပုဏ္ဏားဥစ္စာ
 ဖြစ်လေပြီ။ နတ်သိမ်းတို့တန်ဆာကို ငါ့ပုဏ္ဏား နတ်သိမ်းတို့တန်ဆာ
 သော သမ်းခရီးဖြင့်သွား၍ သက်စွပ်ကိုယူရသောကြောင့် ငါ
 ကား စည်းစိမ်ကို ပေးပြီ မဟုတ်တုံသော။ ငါ့လာရှေ့ကနေ၍
 ဦးစွာစားရကောင်းသည်ဟု ဆို၏။ ခွေးကလည်း သင်တို့ပေး
 သောစည်းစိမ်ကို မိုးသားငါးဆူတို့ သေဓမ္မသားအားသတ်၍
 ယူကြမည်သာသော် မိုးသူအကြီးအမှူးကို ငါသတ်၍ ရေထွင်း၌
 ချသော်၊ ဝေပိသားတို့ပါ ထွက်ပြေးကြသေကုန်၏။ ထို့ကြောင့်
 ငါသည်သေဓမ္မသားစည်းစိမ်ကိုကယ်သောသူဖြစ်၏။ အသက်
 ကိုလည်း ကယ်ကောသုဖြစ်၏။ ထို့ကြောင့်လင်တို့ထက် ငါ့ရှေ့
 ကနေ၍ ဦးစွာစားကောင်းသည်ဟုဆို၏။ ဤသို့အခြင်းအချ်ဖြစ်
 ကြ၍ ကမ္ဘာတိုင်းခွေရစ်ပြည်၌ ခွေရစ်စင်၏ထုံး သုခဗ္ဗစာရိ
 အမည်ရှိသော မင်းသို့ လည် တရားဆယ်ပါးနှင့်ပြည့်စုံ၏။ ဓမ္မ
 သတ်၊ ရှေးသတ်တို့၌ မိစ္ဆာသည်ဖြစ်၍၊ ဝေပိတိုင်း နန်းပြာသာဒ်
 ၌ ကောင်းမွန်စွာထား၏။ အခင်ရှင်မျက်နှာတို့မှာလည်း ကျော်
 စောထင်ရှား၏။ အပြည်ပြည်တို့၌ ကြေညာသောကြောင့် လူတို့
 လည်လည် သုခဗ္ဗစာရိမင်းသိမ်း၏အဆုံးအဖြတ်ကိုခံသာကြကုန်
 ၏။ ၎င်းခြွေပါ၊ ကြောင်၊ ခွေးသုံးဦးသားတို့သည်၊ မင်းသား၏
 အဆုံးအဖြတ်ကိုခံကြမည် ဟုသွားကြလေသော်၊ ခြွေပါကံကို
 သေဓမ္မသားလည် အသပြော တရားစဉ် ပေး၍၊ ဝေပိခြီးလျှင်
 ကောင်းမွန်စွာကျွေးမွေးပေသည်။ ကောမ္ဘာလည် ဗျတ်ပေသည်။
 ဤအကြောင်းများကိုထေ့၍၊ ကျေးဇူးရှင်ဖြစ်ပေသောကြောင့်

မဏိဇောတ ပတ္တမြား လက်စွပ်ကို ငါပေး၍၊ ဤသို့သော နန်း
 ပြာသာန်တုံပေါက်သဖြင့်စံစားရသည်ဖြစ်၍၊ ငါသာရှေးဦးစွာ
 နေထိုက်စားထိုက်သည်ဟုဆို၏။ ကြောင်ကလည်း မြွေပါပေး
 သောစည်းမိမ်သည်ပုဏ္ဏားသက်သို့ရောက်လေပြီ။ ငါရအောင်
 ပြု၍သာ သေဋ္ဌေးသား ဤသို့စံစားရသည်ဖြစ်၍၊ ငါသာရှေးဦး
 စွာနေထိုက်စားထိုက်သည်ဟုဆို၏။ ခွေးကလည်း မြွေပါပေး၍၊
 ရပြီးမှပျောက်လေရာ။ တဖန် ကြောင်ယူ၍၊ ရပြန်သောဥစ္စာကို
 ခိုးသူတို့ ခိုးယူမည်လာကြသော် ခိုးသူအကြီးအမှူးကို ငါကိုက်
 သတ်၍၊ ခိုးသူငယ်သားတို့ပါ ပြေးလေကုန်၏။ သေဋ္ဌေးသား
 စည်းမိမ်ကိုကား ငါ ကယ်သည်။ အသက်ကိုလည်း ငါကယ်
 သည်း၊ ငါသာရှေးဦးစွာ နေထိုက်စားထိုက်သည်ဟုဆို၏။ ။
 သုဗ္ဗစာရိမင်းသိဗ္ဗေသည် သေဋ္ဌေးသား၏စည်းမိမ်ကိုခွေးသည်
 စောင့်ရှောက်ထားပေသည်။ အသက်ကိုလည်း ရှည်စေသည်။
 ထို့ကြောင့်ခွေးသည် သင်တို့နှစ်ဦးထက်ရှေးဦးစွာနေထိုက်စား
 ထိုက်ပေသည်။ တိရစ္ဆာန်တို့တွင်ကား၊ သင်တို့ကဲ့သို့၊ သူကျေး
 ဇူးကိုပြုဘိသောသူမရှိပြီဟူ၍၊ သုဗ္ဗစာရိမင်းသမီးဆုံးဖြတ်လေ
 ၏။ ထို့ကြောင့် တိရစ္ဆာန်ထက် လူ့ဖြတ်သော်လည်းသားသျှင်
 ကျေးဇူးခံရရာသတည်း။ ။

၁၅။ သေဋ္ဌေးသိဗ္ဗေတယောက်ကို၊ သေဋ္ဌေးသား
 သုံးယောက်လုကြသည့်အကြောင်း။

ရှေးယောအခါ၊ ကမ္မောဇတိုင်း၌သေဋ္ဌေးလေးယောက်ရှိကြ
 ကုန်၏။ ထိုသေဋ္ဌေးလေးယောက်တို့သည် အလွန် ချစ်ခင်ကြ
 သကည်း၊ သေဋ္ဌေးတို့ယောက်တို့တွင်တယောက်တယောက်၌
 သားတယောက်မရှိကြ၍၊ သေဋ္ဌေးတယောက်မှာမူကား၊ သမီး
 တယောက်သာရှိလျှင်၊ အဆင်း၊ သဏ္ဍာန်၊ ကြန်အင်္ဂါလက္ခဏာနှင့်
 ပြည့်စုံ၏။ ထိုသေဋ္ဌေးသိဗ္ဗေကို သုံးယောက်သောသေဋ္ဌေးသားတို့

လည်း၊ တမန်စေကြကုန်၏။ တယောက်သောသေဋ္ဌေးသားကဏ္ဍိ
မိန်းမတဆဲ့ငါးနှစ်ခရေမိလွန်ချေသော်၊ ကောင်းမွန်စွာသင်္ကြံဟ်
ပါမည်ဟုဆို၏။ သေဋ္ဌေးသွီးမိဘတို့လည်း၊ ကောင်းပြီဟု ဆိုကြ
၏။ တယောက်ကလည်း၊ တဆဲ့ငါးနှစ်မပြည့်မီလွန်ချေသော်၊ အရိုး
ကိုလွယ်ပါမည်ဟုဆို၏။ မိဘတို့ကလည်း၊ ကောင်းပြီဟုဆိုကြ
၏။ တယောက်ကလည်း၊ တဆဲ့ငါးနှစ်မပြည့်မီလွန်ခဲ့သော်၊ လုပ်
တိုင်းကို ကျွန်ုပ်စောင့်ပါမည်ဟုဆို၏။ မိဘတို့ကလည်း၊ ကောင်း
ပြီဟု ဆို၏။ သေဋ္ဌေးသွီးလည်း၊ တဆဲ့ငါးနှစ်မပြည့်မီ လွန်ခဲ့
ရကား၊ လုလင်တို့ဆိုတိုင်း၊ သင်္ကြံဟ်ကြပါလှည့်ဟုမိဘတို့ဆိုရာ။
တယောက်ကလည်း၊ ငါကတိရှိပေသည်ဟူ၍၊ ကောင်းစွာသင်္ကြံဟ်
၏။ တယောက်ကလည်း၊ ငါကတိရှိပေသည်ဟူ၍၊ အရိုးကိုထုပ်
ပြီးလျှင် လွယ်၍ ယူလေ၏။ တယောက်ကလည်း၊ ငါကတိရှိပေ
သည်ဟူ၍၊ လုပ်တိုင်းမှာ စောင့်နေလေ၏။ ။ ထိုအခါတွင်၊
ရသေ့ဇော်ကီသည်ဟိမဝန္တာတောကလာ၍၊ အရိုးစောင့်ကိုမြင်
လေရာ၊ လုလင်၊ အတယ့်ကြောင့် စောင့်နေသနည်းဟု မေး၏။
အရှင်၊ ငါကား အရိုးစောင့်သောသူဟုဆိုကာလ၊ လုလင်၊ ရှင်ပြန်
စေလိုသလောဟု မေးလျှင်၊ ရှင်ပြန်စေလိုပါသည်ဟု ဆိုသည့်
အတိုင်း၊ ရှေးလက္ခဏာအင်္ဂါကြီးဝယ်ကဲ့သို့၊ သတို့သွီးဖြစ်ပြန်
စေ၏။ ထိုအခါ၊ သေဋ္ဌေးသားသုံးယောက်တို့တွင် တယောက်က
ငါအလောင်းကိုသမ်း၍၊ သင်္ကြံဟ်သောကြောင့် ငါမရကောင်း
သော တယောက်ကလည်း၊ ငါကအရိုးကိုလွယ်ရသောကြောင့်
ငါမရကောင်းသော တယောက်ကလည်း၊ ငါလုပ်တိုင်းမှာစောင့်
ရာတွင်ရှင်ပြန်သည်ဖြစ်၍၊ ငါမရကောင်းသောဟုဆိုကြလျက်၊
ငါတို့သုံးယောက်သည် အချင်းချင်း ငြင်းခုံကြသဖြင့် အဘယ်
အကျိုးရှိအံ့နည်း။ သုဓမ္မစာရိ မင်းသွီးထံမှာ အဆုံး အဖြတ်ကို
ခံကြမည်ဟူ၍၊ သွားကြပြီးလျှင်၊ အကြောင်းမျိုးတို့ကိုသုဓမ္မစာရိ
မင်းသွီးအား ပြန်ကြားသော်၊ ဤစကားကို ကျွန်ုပ်သိပြီ။ သေဋ္ဌေး
သားတယောက်လည်း၊ သေဋ္ဌေးသွီးကိုသင်္ကြံဟ်၍၊ သွားလေပြီ။

သေဓမ္မာလားတယောဝံလည်း။ အရိုးကိုထုပ်လွယ်၍ သွားလေပြီ။
 သေဓမ္မာလား တယောက်မှာမူကား။ လုပ်တိုင်းတွင် စောင့်နေရ
 လေ၏။ ထိုသုံးယောက်တို့တွင်လုပ်တိုင်း၌ စောင့်သောသူမူကား။
 အမျိုးချစ်ဆက်တိုင်းအောင် ယုတ်ညံ့ရလတည်း။ ထိုသူစောင့်
 နေသည့်အခိုက်အတွင်း၌ပင်လျှင်ရှင်ပြန်လေရကား။ သေသော်
 လည်းအတူနေပြုဖြစ်သောကြောင့်။ ယခုရှင်ဘက်ဖြစ်ကောင်း
 လေ၏ဟုသုဓမ္မစာရီမင်းသိဒ္ဓိဓမ္မသတ်ဖြတ်လေ၏။ ။

၁၆။ သူကြွယ်သားနှင့်မယားသုံးယောက်အကြောင်း။

ရှေးသောအခါ၊ မထင်ရှားသောသူကြွယ်သားတယောက်
 သည်၊ အသက်နှစ်ဆယ်မြောက်၍ ခင်ပွန်းရှိလျှင်အစဉ်ဆိုစမှတ်
 ပြုသည်ကား။ ငါ့ကိုမြွေခဲ၍ သေခဲသော်ငါ့အလောင်းကိုမီးမပုတ်
 ပါသင့်၊ ဘောင်ဖွဲ့၍ သာဓမ္မာပါဟု ကြိမ်ဖန်များစွာဆို၏။ တနေ
 သ၌မြွေခဲ၍ ထိုယောက်ျားသေလေရာ။ မယားလည်း ငါ၏ခင်
 ပွန်းသည် ရှေးကာလကပင် များစွာ မှာထားဘူး ပေသည်ဟု
 သတိရသဖြင့်ဆွေမျိုးသားချင်းတို့နှင့်တကွဘောင်ဖွဲ့၍ မှောကြ
 လေရာ။ မြစ်အကြောသို့ မျောလေသော်၊ ပြည်ကြီးတပြည်တွင်
 ငြေအလမ္ဗိယံယမား သိဒ္ဓိတို့သည် ခေါင်းလျှော်ကြမည်ဟု မြစ်
 ဆိပ်သို့ သွားကြရာ ဘောင်ကိုမြင်ကြလျှင်၊ လူကောင်တင်သော
 ဘောင်တကားဟုသိအကြီးကဆို၏။ သိဒ္ဓိအလတ်ကလည်း မြွေ
 ကိုက်၍ သေလေသည်လည်း မသိရဟုဘောင်ကိုကူး၍ ဆယ်
 လေ၏။ အငယ်ကလည်း အဘကိုလျှင်စွာခေါ်၏။ အဘလာလတ်
 ၍ ဆေးဝါးမန္တရားပြုသော်ရှင်ပြန်လေသတည်း။ အလမ္ဗိယံသိဒ္ဓိ
 အကြီးကလည်း ငါအလျှင် မြင်သည်။ ငါ့လင် ဖြစ်ကောင်း၏။
 အလတ်ကလည်း ငါကူး၍ ဆယ်သည်။ ငါ့လင် ဖြစ်ကောင်း၏။
 အငယ်ကလည်း ငါအဘကိုခေါ်၍ ဆေးဝါးမန္တရားပြုသဖြင့်
 ရှင်ပြန်လေသော်၊ ငါ့လင်ဖြစ်ကောင်းသည်ဟုဆို၏။ အစ်မကြီး

လည်း ငါတို့ညီအစ်မတရကား။ ယောကျ်ားတယောက်ကို လုကြ
 သောစကားသည် မသင့်ပါတကား။ ညီမတို့၊ ငါတို့ပညာဖြင့်
 စိတ်ကိုချုပ်၍၊ ဤသူကို သွားပါစေလော့ဟုဆို၏။ ညီအစ်မနှစ်
 ယောက်ကလည်း အစ်မကြီးစကား မှန်ထုပေသည်ဟုဆိုကြ၍၊
 ချည်မန်းကိုလည်ပင်းထွင်စွပ်လိုက်လျှင်ကြက်တူရွေးငယ်ဖြစ်၍၊
 မိမိပြည်သို့ပျံပြီးလျှင်၊ ဥယျာဉ်တော်၌ သစ်သီးတို့ကို ကုန်စား
 လေ၏။ ဥယျာဉ်သည်လည်း သစ်သီးသင့်တို့ကို မင်းအားဆက်
 လေသော်၊ ထိုဥယျာဉ်သည်ရှေးသော အခါကား သစ်သီးသစ်ပွင့်
 ထုသည်။ ယခုသော်ကား မထုဟုဆိုတော်မူသောကာလ။ အရှင်
 မင်းကြီး၊ ရှေးသောအခါကြက်တူရွေးတို့မရှိပါ။ ယခုသော်ကား
 ကြက်တူရွေးငယ်တကောင်ကို မှောင်နှိုင်းအောင်ရှိခဲ့သည်ဟုဆို၏။
 ယင်းသို့သော်ကား၊ ဌက်ခတ်သမားအပေါင်းတို့ကို ထောင်ကြ
 လေစေဟု ဆိုလျှင်၊ ထောင်၍မိလေ၏။ သနားဘွယ် ရှိသော
 ကြောင့်မသတ်ဘဲမင်းကြီးအားဆက်လေရာ၊ မင်းကြီးလည်းထုပ
 သောကြောင့် သွီးတော်အားပေး၏။ သွီးတော်သည်၊ ကစားဖန်
 များသောကြောင့်ချည်မျှင်ကိုမြင်လေ၍၊ ထိုချည်မျှင်ကိုချွတ်လေ
 သော်၊ လုလင်ဖြစ်လေ၏။ ထိုချည်မျှင်ကိုစွပ်လျှင်ကြက်တူရွေးဖြစ်
 ပြန်လေ၏။ ညဉ့်ကိုကား ထိုချည်မျှင်ကိုချွတ်လျက်၊ နေ့ကိုကား
 ချည်မျှင်ကိုစွပ်လျက်နေကြသတည်း။ ကလေးရှည်ကြာလေသော်
 မင်းသွီးလည်း မတူမချရှိ၍၊ မင်းကြီးနားကြားလေ၏။ မင်းကြီး
 လည်းစစ်သူကြီးကိုခေါ်တော်မူ၍၊ စစ်ကြောမေးမြန်းစေ၏။ စစ်
 ကြောဖွေရှာကြပြန်လေသော်၊ ထိုကြက်တူရွေးငယ်သည်ကြော
 လန်၍၊ လေသာပေါက်ဖြင့် ထွက်ပျံလေသော်၊ ချည်မျှင်သည်
 လေသာပြုတင်းထွင်ပြီးလေလျှင် လုလင်သွဖြစ်၍၊ သေဋ္ဌေးအိမ်သို့
 တက်ပြေးလေ၏။ သေဋ္ဌေးလင်မယားလည်း သွီးနှင့်ဟကွထမင်း
 စား၍၊ နေ့နှင့်သည်အခိုက်၊ လုလင်ကိုမေးကြ၏။ လုလင်သည်
 အကြောင်းကိုဆိုပြန်ပေ၏။ ယင်းသို့တပြီးကား၊ ထမင်းပွဲတွင်
 လက်နှိုက်၍၊ စားစေကုန်၏။ စစ်သူကြီးကျွန်တို့သည်၊ မိုးသူတ

ယောက်သည် သေဋ္ဌေးအိမ်သို့တက်လေသည်မှတ်၍ ထိုကံကုန်
 ၏။ သေဋ္ဌေးမယားလည်း ငါတို့သိဗ္ဗိ သားမက်နှင့်ထမင်းစားနေ
 ကြပါသည်ကို ခိုးသူရှိသည်ဆိုသော် ဘမ်းယူကြပါလေတော့
 ဟုအရှာအတွေ့ခံကြလေ၏။ စစ်သူကြီးကျွန်တို့သည် ရှာတွေ့၍
 မရလျှင်သွားကြလေ၏။ သေဋ္ဌေးလည်း အရောင်အဆင်းနှင့်ပြည့်
 စုံသည်ကို မြင်၍ သိဗ္ဗိနှင့်ဆောင်နှင်းလေ၏။ မင်းသိဗ္ဗိလည်း ထို
 လှလင်နှင့် ကင်းသောကြောင့် နာဖျားမကျန်း ဖြစ်လေ၏။ မင်း
 လည်း ချစ်သိဗ္ဗိ။ အဘယ်ကြောင့်ဖျားနာသနည်းဟုမေးရာ လှလင်
 နှင့်ကင်း၍ ဖျားနာသည်ဟုအကြောင်းမျိုးတို့ကို ပြန်ကြားလေ
 ၏။ ယင်းသို့တပြီးကား လှလင်ကိုရှာစေဟုမိန့်တော်မူလျက် သ
 ဘင်ကြီးစွာပြု၍ သေဋ္ဌေး။ သူကြွယ်။ အမတ်။ စစ်သူကြီးတို့သည်
 ငါ့သဘင်ကုကြည့်လာကြကုန်ဟုစေတော်မူ၏။ ထိုလှလင်သည်
 လည်း သေဋ္ဌေးသိဗ္ဗိနှင့်အတူကြည့်လာ၏။ မင်းသိဗ္ဗိလည်း လှလင်
 ကို မြင်လတ်၍ ဤသူသည် ငါ့လင်ဖြစ်သည်ဟု ဆိုလေ၏။ ထို
 လှလင်မသေမိမယားကလည်း ထိုခဏ၌မြင်လေသဖြင့် ငါ့လင်
 တကား မြွေကိုက်၍ သေခဲ့သောကြောင့်ဘောင်ဖွဲ့၍ ရေမှာပျော
 လိုက်သည်။ မသေမှန်ခဲ့ပြန်သော် ငါ့လင်ပင်ဖြစ်ကောင်း၏ဟု
 ဆို၏။ မင်းသိဗ္ဗိကလည်း ငါ့အဘအာဏာကိုကြောက်၍ သာလျှင်
 ပြေးလေ၏ဟုဆို၏။ သေဋ္ဌေးသိဗ္ဗိလည်း ဤသို့ဆို၏။ မင်းစစ်သူ
 ကြီးကျွန်သည်လှလင်ကို ခိုးသူထင်၍ သတ်ကြလိမ့်မည်ဟု ငါ့မိ
 ဘပညာနှင့်လွတ်အောင်ပြု၍ ငါနှင့်ပေးစားသော် ငါ့လင်မဖြစ်
 ကောင်းသောဟုဆို၏။ ဤသို့အငြင်းအခုံဖြစ်ကြလေ၏။ မင်းကြီး
 ကလည်း ငါမင်းတကားဟု အနိုင်မပြုဘဲလျက် သုဓမ္မစာရိမင်း
 သိဗ္ဗိထံမှာ အဆုံးအဖြတ် ခံကြလေဟု ဆိုလျှင် သွားကြလေ၏။
 သုဓမ္မစာရိ မင်းသိဗ္ဗိလည်း အကြောင်းမျိုးကိုမေး၏။ မသေခင်
 မယားဖြစ်သူက ငါ့လင်ကို မြွေကိုက်၍ သေသောကြောင့် မီး
 မဖုတ်ဘဲရေမှာဘောင်နှင့်ပျောပါဆိုသောကြောင့်ပျောလေ၏။
 ပျော၍မသေခဲ့သော် ငါ့လင်မဖြစ်ကောင်းလောဟု ဆို၏။ မင်း

သွီးကလည်း ဤလုလင်သည် ကြက်တူရွေးဖြစ်ခဲ့၍ သစ်သီးကို
 ဖျက်ဆီးသောကြောင့်၊ ငှက်ခတ်သမားတို့ကို ခေါ်၍ ခတ်ကြ
 လေစေ၏။ ခတ်၍ရလျှင် ငါ့ထံသို့ပို့လာကုန်၏။ ငါ့ခင်ပွန်းဖြစ်မှ
 ငါ့အဘစ်စစ်၍ ထိုလုလင်ထွက်ပြေးလေတကား။ သို့ဖြစ်၍ ငါ့
 လင်မဖြစ်ကောင်းလောဟုဆို၏။ သေဋ္ဌေးသွီးကလည်း ခိုးသူဟု
 မင်းကြီးကျွန်တို့မှတ်၍ ထိုက်လာကြသော်၊ လုလင်လည်း၊ သေ
 မည်ကိုကြောက်သောကြောင့်တို့အိမ်သို့ပြေးတက်လာ၏။ သည်
 သူကို ကျွန်ုပ်အသက မသေရအောင်ပြု၍ အသက်ရှင်ရသော
 ကြောင့်၊ ကျွန်ုပ်နှင့်ပေးစားပြီးဖြစ်၍၊ ကျွန်ုပ်လင် မဖြစ်ကောင်း
 လောဟုဆို၏။ သုဓမ္မစာရိမင်းသွီးကလည်း မယားဟောင်း
 ဖြစ်သော သေဋ္ဌေးသွီးမှာလင်ကို ရေတွင် သင်္ကြိုတ်လေသည်ဖြစ်
 ၍ ရှင်ပြန်သော်လည်းလင်မပြု ဟ။ မင်းသွီးမှာလည်းမင်းကြီးက
 စစ်သူကြီးကို စေလွှတ်ဘမ်းစေရာမိလျှင်၊ မင်းသွီး မထားနိုင်၍
 သေခဲ့သော် ဆုံးဘွယ်ရာ အကြောင်း ရှိသည်ဖြစ်၍ လင်ဖြစ်
 ကောင်းသည်ဟုမဆိုသာ။ ယခုလက်ရှိသေဋ္ဌေးသွီး မိဘတို့က
 သေသူအားမသေရအောင်ပြုသောကြောင့်ရှင်ဘက်လက်ရှိသူ၊
 ရယူစေဟုဆုံးဖြတ်ပေသတည်း။ ။

သုဓမ္မစာရိမင်းသွီးဓမ္မသတ်ဖြတ်ထုံးပြီး၏။

